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BRM.MF.0052-34/08 
 

Protokół Nr XXXIV/08 
sesji Rady Miejskiej w Sosnowcu 

z dnia 23 pa ździernika 2008 r. 
 
 
Godz. rozpocz ęcia sesji           11 05. 
Godz. zako ńczenia sesji          16 06. 
 
Obecnych na sesji 25 radnych. 
Radni nieobecni usprawiedliwieni: 

- A.Chęciński, 
- J.Palusiński. 

Lista obecności radnych stanowi załącznik do protokołu. 
 
 
Ad.1.Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocno ści obrad.  
 
Przewodniczący D.Miklasiński otworzył sesję, na podstawie listy obecności stwierdził 
jej prawomocność oraz przywitał wszystkich przybyłych na obrady gości, w tym 
radnych Sejmiku Samorządowego Województwa Śląskiego: Marka Migasa i Piotra 
Zarzyckiego.  
 
Na prośbę przewodniczącego, radni chwilą ciszy uczcili pamięć zmarłego w dniu 7 
października br. Biskupa Adama Śmigielskiego – Honorowego Obywatela Miasta 
Sosnowca. 
 
Ad.2.Przedstawienie porz ądku dziennego obrad.  
 
Przewodniczący D.Miklasiński poinformował, Ŝe wszyscy radni otrzymali porządek 
dzienny obrad i wobec braku propozycji zmian, przeszedł do jego realizacji. 
Porządek dzienny przedstawia się następująco: 
 
1. Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 

2. Przedstawienie porządku dziennego obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z XXXIII sesji RM. 

4. Informacje: 
4.1.Przewodniczącego RM o działaniach Rady w okresie międzysesyjnym. 
4.2.Prezydenta Miasta o pracy w okresie międzysesyjnym.  

5. Informacja o wykonaniu obowiązku złoŜenia oświadczeń o stanie majątkowym 
przez radnych i zobligowanych pracowników. 

 5.1.Wystąpienie Przewodniczącego Rady Miejskiej. 
5.2.Wystąpienie Prezydenta Miasta. 

6. Odpowiedzi na interpelacje, zapytania i wnioski. 
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7. Teatr Zagłębia w Sosnowcu – aktualny kształt artystyczny oraz najbliŜsze plany i 
zamierzenia. 
7.1.Wystąpienie Dyrektora Teatru. 
7.2.Zapytania, opinie i uwagi radnych. 

8. Informacja na temat realizacji programu „Sportowe szkolenie dzieci i młodzieŜy”. 
8.1. Wystąpienie Prezydenta Miasta. 
8.2. Zapytania, uwagi i opinie radnych. 

9. Efektywność i skuteczność programów profilaktycznych i terapeutycznych w 
zakresie przeciwdziałania uzaleŜnieniom. 
9.1.Wystąpienie Prezydenta Miasta. 
9.2.Uwagi, zapytania i opinie radnych. 

10. Rozpatrzenie projektów uchwał w sprawie: 

10.1. zmiany uchwały Nr 353/XXVIII/08 Rady Miejskiej w Sosnowcu z dnia 24 
kwietnia 2008 roku w sprawie przyznania dotacji w roku 2008 na roboty 
budowlane i konserwację obiektów zabytkowych wpisanych do rejestru 
zabytków Województwa Śląskiego z terenu miasta Sosnowca, 

10.2. zmiany Uchwały Nr 263/XX/07 Rady Miejskiej w Sosnowcu z dnia 
29.11.2007 r. w sprawie przyjęcia do realizacji Gminnego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz 
Przeciwdziałania Narkomanii na rok 2008 z późniejszą zmianą, 

10.3. przekształcenia Zakładu Lecznictwa Ambulatoryjnego w Sosnowcu przy ul. 
Wawel 15 poprzez przeniesienie działalności Poradni Zdrowia Psychicznego 
i Poradni dla Osób UzaleŜnionych od Alkoholu do przychodni Rejonowo – 
Specjalistycznej nr 10 w Sosnowcu przy ulicy Hallera 5 oraz poprzez 
przeniesienie działalności Miejskiego Ośrodka Psychoterapii i Leczenia 
UzaleŜnienia od Alkoholu w Sosnowcu do siedziby przy ulicy 3 Maja 33, 

10.4. zmian budŜetu miasta Sosnowca na 2008 r. /zmiana X/, 

10.5. wyraŜenia opinii dotyczącej projektu uchwały Rady Miasta Siemianowic 
Śląskich w sprawie reorganizacji samodzielnego publicznego zakładu opieki 
zdrowotnej pn. „Szpital Miejski w Siemianowicach Śląskich” poprzez 
likwidację oddziału otolaryngologicznego Szpitala Miejskiego w 
Siemianowicach Śląskich, 

10.6. uchylenia uchwały Nr 376/XXVI/04 Rady Miejskiej w Sosnowcu z dnia 27 
maja 2004 r. zatwierdzającej Statut Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej 
w Sosnowcu oraz uchwały nr 117/IX/07 Rady Miejskiej w Sosnowcu z dnia 
28 lutego 2007 r. wprowadzającej zmiany w Statucie Miejskiego Ośrodka 
Pomocy Społecznej w Sosnowcu, 

10.7. nadania statutu Miejskiemu Ośrodkowi Pomocy Społecznej w Sosnowcu. 

11. Interpelacje, zapytania i wnioski. 

12. Komunikaty. 

13. Zakończenie obrad. 
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Ad.3.Przyj ęcie protokołu z XXXIII sesji RM.  
 
Przewodniczący D.Miklasiński przypomniał, Ŝe protokół z XXXIII sesji RM znajdował 
się do wglądu w Biurze Rady Miejskiej.  
 
Radny K.Haładus przypomniał, Ŝe w protokole nie znalazła się jego wypowiedź, 
poniewaŜ tak zadecydował wówczas przewodniczący. Poinformował, Ŝe w dniu 
dzisiejszym przed sesją, zwrócił się do przewodniczącego z prośbą o uzupełnienie 
protokołu o ww. wypowiedź i uzyskał odpowiedź, Ŝe zgodnie z Regulaminem Rady 
Miejskiej, czas na wnoszenie uwag do protokołu upłynął w dniu wczorajszym. 
Stwierdził, Ŝe nie był tego świadom, w związku z czym zaproponował, aby w dniu 
dzisiejszym nie przyjmować tego protokołu, ale na następnej sesji i w międzyczasie 
go uzupełnić. 
 
Przewodniczący D.Miklasiński przypomniał, Ŝe § 20 Regulaminu Rady Miejskiej 
mówi, iŜ przewodniczący moŜe czynić radnym uwagi dotyczące tematu, formy i 
czasu trwania ich wystąpień, w szczególnie uzasadnionych przypadkach 
przywoływać mówcę do rzeczy, a po dwukrotnym przywołaniu, odebrać mu głos. 
Stwierdził, Ŝe zapis ten dotyczył właśnie przypadku wypowiedzi radnego K.Haładusa. 
Poprosił równieŜ radnych o przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 
 
Radny M.Adamiec stwierdził, Ŝe radni przez ostatni rok przyzwyczaili się juŜ do 
specyficznego prowadzenia sesji na granicy braku kultury i w związku z tym 
zaproponował, aby protokół z ostatniej sesji uzupełniony został o wszystkie 
wypowiedzi przewodniczącego, które uraŜały radnych, a takŜe wypowiedzi 
przewodniczącego, które były nie na miejscu. Stwierdził, Ŝe bez tych uzupełnień, 
czytający protokół odnosi wraŜenie, Ŝe wszystko było w porządku, a niestety 
zachowanie przewodniczącego jest bardzo od tego dalekie.  
 
Przewodniczący D.Miklasiński podziękował za uwagę i poddał pod głosowanie 
przyjęcie protokołu z ostatniej sesji. 
 
W wyniku głosowania, w którym udział wzięło 21 radnych: 
                                            za                     -    7, 
                                            przeciw             -  12, 
                                            wstrzymało się  -    2, 
protokół z XXXIII sesji Rady Miejskiej nie został przyjęty. 
 
 
Ad.4.Informacje:  
 
Ad.4.1.Informacja Przewodniczącego RM o działaniach Rady w okresie 

międzysesyjnym. 
 
Przewodniczący D.Miklasiński poinformował, Ŝe informacja o pracach komisji stanowi 
załącznik do protokołu i jest do wglądu dla wszystkich zainteresowanych.  
Ponadto poinformował, Ŝe w okresie międzysesyjnym miały miejsce następujące 
waŜne wydarzenia: 
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29 września – Zgromadzenie Górnośląskiego Związku Metropolitalnego, podczas 
którego przyjęto Strategię Rozwoju Gospodarki Odpadami 
Komunalnymi na lata 2010-2015 oraz uchwałę o porozumieniu 
gmin w zakresie gospodarki odpadami, 

                    - Inauguracja Roku Akademickiego na Uniwersytecie Śląskim, 
podczas której Prezydent Sosnowca K.Górski i Prezydent Katowic 
P.Uszok otrzymali medale za zasługi dla Uniwersytetu Śląskiego. 

6 października – Otwarcie Zakładu Mikrobiologii na Wydziale Farmacji Śląskiego 
Uniwersytetu Medycznego. 

7 października – Inauguracja Roku Akademickiego w WyŜszej Szkole Humanitas. 
 (Przy okazji uroczystości radni dowiedzieli się, Ŝe po wielu 

staraniach uczelnia kupiła od PKP działkę, która pozwoli na rozwój 
uczelni. Władze uczelni sugerowały równieŜ udział miasta w 
opracowaniu planu zagospodarowania tego terenu, jako terenu 
publicznego). 

10-11 października – Uroczystości pogrzebowe zmarłego w dniu 7 października 
Biskupa Sosnowieckiego Adama Śmigielskiego. 

13 października – Konkurs na dyrektora Sosnowieckiego Centrum Sztuki, którym 
została pani Jolanta Skorus. 

14 października – Posiedzenie Kapituły Odznaki „ZasłuŜony dla Miasta Sosnowca”, 
podczas którego rozpatrzono wniosek Prezydenta Miasta o 
przyznanie tego tytułu Sosnowieckiej Spółdzielni Mieszkaniowej w 
rocznicę 50-lecia jej istnienia. Wniosek został przyjęty, ale po 
głosowaniu dwie osoby zgłosiły „votum separatum”. 

13-15 października – Pokaz filmów Stanisława Jędryki w kinie Helios. 
 
Ponadto przewodniczący poinformował, Ŝe w materiałach sesyjnych znajdzie się 
złoŜony przez radnego J.Bosaka wykaz imprez i spotkań, w których radny 
uczestniczył. Zachęcił pozostałych radnych do składania podobnych sprawozdań.  
 
 
Ad.4.2.Informacja Prezydenta Miasta o pracy w okresie międzysesyjnym.  
 
Prezydent K.Górski przedstawił następującą informację: 
 

W okresie międzysesyjnym Kolegium Kierownictwa Urzędu Miejskiego obradowało  4 
razy i rozpatrzyło 121 spraw.  

 
1.Problematyka budŜetowa. 
Rozpoczęliśmy ostatnią fazę prac nad projektem budŜetu miasta na 2009 rok. Jak 
zawsze podstawowy problem, z którym musimy się uporać to zbilansowanie 
wydatków z przewidywanymi dochodami. W tym roku zadanie to jest trudniejsze niŜ 
zwykle, bowiem oprócz wyjątkowo wysokich kwot zgłoszonych do uwzględnienia po 
stronie wydatków, mamy do czynienia z wieloma niewiadomymi w sferze planowania 
dochodów. Między innymi skomplikowana sytuacja w sferze finansów przyczynia się 
do problemów, jakie występują  w przyjmowaniu załoŜeń i prognoz budŜetowych. 
W tym miejscu chciałbym zwrócić się do radnych o wytęŜoną pracę nad projektem 
budŜetu, poniewaŜ coraz więcej jest niewiadomych, a wniosków radnych w sprawie 
nowych inwestycji jest bardzo duŜo. W dniu dzisiejszym, w uchwale w sprawie zmian 
w budŜecie, zostanie on zmniejszony, z uwagi na to, Ŝe do końca pierwszego 
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półrocza nie wydano Ŝadnych środków na inwestycje, poniewaŜ miasto nie otrzymało 
dofinansowania. Ponadto nowe przepisy Unii Europejskiej jeszcze bardziej wydłuŜyły 
procedury przetargowe, a poza tym, nawet przy małych przetargach zgłoszono 
bardzo wiele protestów. Podobne problemy mają wszystkie miasta w aglomeracji. 
NiezaleŜnie od wspomnianych prac nad projektem budŜetu na przyszły rok, Kolegium 
Kierownictwa i stosowne słuŜby UM realizowały zadania związane z prowadzeniem 
gospodarki finansowej w nawiązaniu do obecnie obowiązującej uchwały budŜetowej. 
Efektem tych prac były dwa zarządzenia, po których wejściu w Ŝycie:  
- Zwiększono dochody i wydatki o kwotę ponad 6.352 tys. zł, w następujący sposób: 

• Z tytułu pomocy finansowej uzyskanej z budŜetu Województwa Śląskiego w 
kwocie 6 mln zł na „Realizację budowy drogi łączącej ul 11 – go Listopada z 
drogą krajową S-1”, 

• Z tytułu dotacji celowej z budŜetu państwa w kwocie ponad 352 tys. zł na:  
- uzupełnienie występujących braków w zakresie świadczeń dla 
funkcjonariuszy wynikających z ustawy o Państwowej StraŜy PoŜarnej, nagród 
jubileuszowych, odpraw dla odchodzących ze słuŜby, świadczeń rocznych, 
składek oraz przesunięcia wolnych środków na bieŜące wydatki rzeczowe – 
kwota 254 tys. zł, 
- dofinansowanie zakupu podręczników dla dzieci rozpoczynających 
obowiązkowe roczne przygotowanie przedszkolne, naukę w klasach I – III 
szkoły podstawowej – kwota ponad 98 tys. zł. 

 
2.Zdrowie i opieka społeczna. 
W ostatnim czasie zgodnie z wcześniejszymi ustaleniami, Dyrektor Zbigniew 
Swoboda przesłał na moje ręce Plan Strategiczny Rozwoju Szpitala Miejskiego na 
lata 2008 – 2014. Z tym obszernym dokumentem zapoznała się juŜ Komisja Zdrowia, 
Rodziny i Opieki Społecznej. Jest on takŜe analizowany przez właściwe słuŜby 
Urzędu Miejskiego. Ten strategiczny dla Szpitala Miejskiego dokument zostanie 
ostatecznie zatwierdzony po zebraniu wszystkich uwag, a takŜe po dokonaniu oceny 
moŜliwości finansowania tego planu. Odnosząc się „na gorąco” do zawartych w 
planie załoŜeń finansowych muszę wyrazić obawy, czy w okresie 2008 – 2014 realne 
będzie wyasygnowanie tak znacznych, jak to przewiduje Pan Dyrektor Swoboda, 
środków na realizację zamierzeń inwestycyjno – remontowych koniecznych do 
realizacji w tej jednostce. W planach uwzględniona została nawet propozycja 
radnego K.Haładusa, aby rozbudować szpital. Jako nowy obiekt dobudowane 
zostaną sale operacyjne i przychodnie, poniewaŜ normy unijne przewidują znacznie 
większe przestrzenie, niŜ miało to miejsce dotychczas.  
Innym zagadnieniem z dziedziny ochrony zdrowia, którym zajmowało się Kolegium 
Kierownictwa Urzędu Miejskiego w okresie międzysesyjnym była sprawa podziału 
środków pochodzących z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych, a przeznaczonych na realizację zadań z zakresu rehabilitacji 
zawodowej i społecznej osób niepełnosprawnych w 2008 roku. OtóŜ po przekazaniu 
przez PFRON dodatkowych funduszy w wysokości ponad 670 tys. zł, zwiększony 
został plan budŜetu PFRON do łącznej wysokości 5 mln 231 tys. 489 zł. Te 
dodatkowe środki zgodnie z propozycją Wydziału Zdrowia i Opieki Społecznej zostały 
przeznaczone na zwiększenie dotychczasowego planu w następujący sposób: 

• Rehabilitacja zawodowa osób niepełnosprawnych: 
- zwiększenie planu o ponad 112 tys. zł na udzielanie osobom 
niepełnosprawnym dotacji na rozpoczęcie działalności gospodarczej albo 
rolniczej (na ten cel przeznaczone było 200 tys. zł), 
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- zwiększenie o 160 tys. zł planu finansowego z przeznaczeniem na zwrot 
pracodawcy kosztów wyposaŜenia nowych stanowisk pracy dla osób 
niepełnosprawnych (przed zmianą kwota zarezerwowana na ten cel wynosiła 
1.425.850,00 zł). 

• Rehabilitacja społeczna osób niepełnosprawnych: 
- zwiększenie o 150 tys. zł planu na dofinansowanie likwidacji barier 
architektonicznych w komunikowaniu się i technicznych w związku z 
indywidualnymi potrzebami osób niepełnosprawnych (przed zmianą kwota 
przeznaczona na ten cel wynosiła 600 tys. zł), 
- zwiększenie planu o 150 tys. zła na dofinansowanie uczestnictwa osób 
niepełnosprawnych i ich opiekunów w turnusach rehabilitacyjnych (przed 
zmianą – 510 tys. zł), 
- zwiększenie planu o 100 tys. zł na dofinansowanie zaopatrzenia w sprzęt 
rehabilitacyjny, przedmioty ortopedyczne i środki pomocnicze (przed zmianą – 
650 tys. zł). 

Po analizie powyŜszych propozycji, zostały one przyjęte, w rezultacie czego 
podpisałem stosowne zarządzenie, którego projekt został pozytywnie zaopiniowany 
przez Kolegium Kierownictwa UM. 
 
3.Gospodarka komunalna. 
Jak co roku o tej porze finalizujemy przygotowania do „akcji zima”. Podczas jednego 
z posiedzeń Kolegium Kierownictwa przeanalizowano projekt zarządzenia w/s 
utrzymania dróg oraz funkcjonowania komunikacji i słuŜb komunalnych w okresie 
zimy 2008/2009. Po pozytywnym zaopiniowaniu tego dokumentu przez członków 
Kolegium, zostało ono podpisane, w efekcie czego 31 października br. wyznaczono 
jako dzień gotowości i rozpoczęcia „akcji zima”, przy czym w zarządzeniu ustalono, iŜ 
termin ten w zaleŜności od warunków atmosferycznych moŜe ulec zmianie. 
Ponadto w przedmiotowym zarządzeniu powołano Miejski Ośrodek Dyspozycyjny dla 
bieŜącego monitorowania funkcjonowania komunikacji i słuŜb komunalnych w okresie 
zimy (ciepłownictwo, drogi, oświetlenie, transport publiczny) ze stałymi dyŜurami 
telefonicznymi. Powołano takŜe DyŜurny Ośrodek Dyspozycyjny zimowego 
utrzymania dróg i urządzeń technicznych – w Miejskim Zakładzie Ulic i Mostów. 
Omawiając zagadnienia z zakresu gospodarki komunalnej chciałbym Wysoką Radę 
poinformować o zakończonym niedawno Nadzwyczajnym Zgromadzeniu Wspólników 
PKM Sosnowiec Sp. z o.o. Zgromadzenie to poświęcone było przede wszystkim 
kwestii udzielenia przez gminy będące udziałowcami tej Spółki wsparcia 
niezbędnego dla realizacji programu odbudowy taboru autobusowego przez ww. 
Przedsiębiorstwo. Sosnowiec wyasygnował na ten cel 3 mln zł. Jak się okazało 
jednoznaczne deklaracje dotyczące tej kwestii złoŜyli jak na razie jedynie 
przedstawiciele Sosnowca i Dąbrowy Górniczej. Ze względu na złą sytuację 
finansową gmin Czeladź i Będzin, nie będą one brały udziału w tym finansowaniu. 
Częściowy zwrot środków z programu zakupu autobusów i modernizacji przystanków 
wyniesie 1.200 tys. zł. W związku z powyŜszym Sosnowiec podjął negocjacje, aby 
środki wyasygnowane przez gminę Sosnowiec przeznaczone zostały na 
podwyŜszenie kapitału, która w ten sposób zostałaby większościowym (55%) 
właścicielem Spółki. Jest to rozwiązanie najlepsze, poniewaŜ przy podejmowaniu 
decyzji Sosnowiec nie będzie uzaleŜniony od innych gmin. W związku z tym do 
zadania odbudowa taboru autobusowego pozostałe gminy dołoŜą środki finansowe 
po przeliczeniu własnych budŜetów na koniec roku. Toczą się równieŜ rozmowy, aby 
ze spółki wystąpiła gmina Czeladź, a jej udziały podzielone zostały proporcjonalnie, 
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poniewaŜ Czeladź od dłuŜszego czasu nie partycypuje w Ŝadnych programach 
inwestycyjnych PKM Sosnowiec.  
Podobna sytuacja występuje w Tramwajach Śląskich, KZK GOP i GZM, gdzie 
przygotowywane są strategie rozwoju. W celu ich omówienia powinna się zatem 
odbyć specjalna sesja lub specjalne posiedzenie komisji. 
 
4.Funkcjonowanie GZM. 
Trwa dyskusja publiczna na temat docelowego kształtu GZM. Równolegle toczy się 
dyskusja w sejmie nad ustawą, która zakłada funkcjonowanie w Polsce dwóch 
metropolii: warszawskiej i śląskiej. Nie ma jeszcze jednoznacznych rozstrzygnięć. 
Chcielibyśmy, aby za ustawą metropolitalną szły środki finansowe, poniewaŜ dla 
współpracy nie są nam potrzebne dodatkowe ograniczenia, ale wsparcie.  
 
5.Sport. 
W okresie międzysesyjnym zaopiniowany został pozytywnie przez Kolegium 
Kierownictwa projekt zarządzenia w/s ogłoszenia otwartego konkursu ofert na 
realizację zadań publicznych miasta Sosnowca w dziedzinie sportu w 2008 roku. 
Zarządzeniem tym zatwierdzono regulamin konkursu i powołano komisję konkursową 
w składzie: Zbigniew Jaskiernia, Maciej Adamiec, Tomasz Bańbuła, Artur 
Szczepański, Dorota Hoksa, Dorota Gieras, zgodnie z przyjętym przez Radę Miejską 
„Rocznym Programem Współpracy Miasta Sosnowca z organizacjami 
pozarządowymi oraz podmiotami prowadzącymi działalność poŜytku publicznego na 
2008 rok”. W tej edycji konkursu zdecydowano rozdysponować ponad 64 tys. zł z 
przeznaczeniem na sportowe szkolenie dzieci i młodzieŜy.  
Ponadto dobiega końca budowa sali szermierczej przy ul.śeromskiego. Trwają 
równieŜ inwestycje w innych obiektach sportowych.  
 
6.Ochrona środowiska. 
W tym bloku tematycznym chciałbym poinformować Wysoką Radę o dwóch 
zarządzeniach, które dotyczą podziału środków z Gminnego i Powiatowego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. Po rozpatrzeniu wniosków 
przez Komisję ds. rozpatrywania wniosków o przydział środków z wyŜej 
wspomnianych funduszy postanowiono: 
• Przyznać środki z Gminnego Funduszu Ochrony Środowiska na realizację 

następujących zadań: 
- Modernizacja instalacji przygotowania ciepłej wody uŜytkowej w oparciu o 

zastosowanie systemu solarnego dla Domu Pomocy Społecznej nr 1 w 
Sosnowcu i dla Domu Pomocy Społecznej nr 2 w Sosnowcu – zadanie 
realizowane przez Wydział Inwestycji Miejskich – kwota 110 tys. zł. 

- Zakup sprzętu i środków do realizacji zadań z zakresu ratownictwa 
chemicznego i ekologicznego – dla Komendy Miejskiej StraŜy PoŜarnej – 
kwota 50 tys. zł. 

- Wydawanie kalendarza ściennego na rok 2009 przez Stowarzyszenie „Szansa 
Białej Przemszy” – kwota 2,5 tys. zł. 

- Zakup drzew i krzewów do nasadzeń na osiedlach mieszkaniowych przez 
Sosnowiecką Spółdzielnię Mieszkaniową – kwota 2 tys. zł. 

- Zagospodarowanie terenu zieleni osiedla budynków wielorodzinnych przy ul. 
Zielonej przez Górniczą Spółdzielnię Mieszkaniową –kwota 1.500 zł. 

- Zakup cebulek Ŝonkili, zakup koszulek dla wolontariuszy uczestniczących w 
imprezach, wydruk stosownych ulotek, plakatów i tablic informacyjnych, zakup 
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akcesoriów papierniczych, zakup bombek, nagród konkursowych oraz 
współfinansowanie koncertu muzycznego – dla Hospicjum Św. Tomasza 
Apostoła – kwota 990 zł. 

(Hospicjum ma obecnie nową siedzibę w tzw. plastrach miodu. Przy tej okazji 
dziękuję wszystkim wolontariuszom działającym w tym Hospicjum, a w szczególności 
sosnowieckim lekarzom).  

- Zakup budek lęgowych dla wróbla i mazurka przez Górniczą Spółdzielnię 
Mieszkaniową – kwota ponad 220 zł. 

-Ponadto zabezpieczono w ramach powyŜszego funduszu kwotę 350 tys. zł na 
realizację przez Wydział Inwestycji Miejskich zadania „Remont wylotów 
kanalizacji deszczowej z osiedla Juliusz do rzeki Bobrek w Sosnowcu”. 

- Zmniejszono zabezpieczenie środków finansowych na zadanie inwestycyjne 
planowane do realizacji przez WIM – „Budowa dróg na osiedlu Środula wraz z 
kanalizacją – II etap” do kwoty 1 mln 500 tys. zł. 

- Zdjęto zabezpieczenie środków finansowych w wysokości 1 mln zł na zadanie 
„Budowa kanalizacji sanitarnej w ul. Sokolskiej i Józefowskiej - etap I”. 

- Zakwalifikowano do dalszej realizacji 103 wnioski najemców i właścicieli 
mieszkań i budynków jednorodzinnych i wielorodzinnych z tytułu zmiany 
ogrzewania węglowego na ekologiczne. 

• Postanowiono przyznać środki z Powiatowego Funduszu Ochrony Środowiska i 
Gospodarki Wodnej: 
- ponad 15 tys. zł na wymianę pokrycia dachowego i remont kominów w budynku 

mieszkalnym przy ul Krakowskiej przez Wspólnotę Mieszkaniową „Granica”, 
- ponad 14 tys. zł na remont dachu budynku mieszkalnego przy ul. Teatralnej 

(usunięcie azbestu)  przez MZZL, 
- ponad 123 tys. zł na remontu budynku mieszkalnego przy ul. Spadochroniarzy 

(usunięcie azbestu) przez MZZL.  
- Zakwalifikowano do dalszej realizacji 2 wnioski na pokrycie kosztów demontaŜu, 
transportu i unieszkodliwienia odpadów azbestowych dla osób fizycznych. 
- Ponadto zdjęto zabezpieczenie środków finansowych w wysokości 1 mln zł na 
zadanie „Budowa kanalizacji sanitarnej w ul. Sokolskiej i Józefowskiej – etap I”. 
 
Informuję takŜe o rozstrzygnięciu konkursu dla przedszkoli, szkół podstawowych, 
gimnazjalnych i ponadgimanzajlnych z terenu Sosnowca pod hasłem „Zbiórka 
zuŜytych baterii”. W konkursie trwającym od września 2007 roku do maja br. wzięło 
udział 13 placówek oświatowych. Łącznie zebrano 924 kg zuŜytych baterii. Konkurs 
podzielony został na dwie kategorie: 
- najlepsze przedszkole, które zebrało największą ilość baterii w przeliczeniu na 

jednego przedszkolaka,  
- najlepsza szkoła. 
W I kategorii zwycięŜyło Przedszkole Miejskie nr 25 (nagroda w wysokości 1.500 zł), 
drugie miejsce – Przedszkole Miejskie nr 27 (nagroda – 700 zł), trzecie miejsce – 
Przedszkole Miejskie nr 46 (nagroda 500 zł). 
W II kategorii najlepsza okazała się Szkoła Podstawowa nr 35 (nagroda – 1.700 zł), 
następne były: Szkoła Podstawowa nr 20 ( nagroda 1.500 zł), Szkołą Podstawowa nr 
3 (nagroda  1200 zł), Szkoła Podstawowa nr 33 (nagroda 900 zł). 
W ostatnim czasie Kolegium Kierownictwa pozytywnie zaopiniowało moŜliwość 
zawarcia porozumienia z ElektroEko Organizacja Odzysku Sprzętu Elektrycznego i 
Elektronicznego S.A., mającego na celu przyczynienie się do powstania jednolitego 
systemu zbierania zuŜytego sprzętu elektrycznego i elektronicznego na terenie 
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Sosnowca. Wspomniana Organizacja jest spółką akcyjną działającą według zasady 
non-for-profit. Wszystkie środki wygenerowane przez spółkę inwestowane są w 
tworzenie i rozbudowę systemu wspierania, odbierania, przetwarzania, odzysku, 
recyklingu i unieszkodliwiania zuŜytego sprzętu oraz w edukację ekologiczną. 
Współpracując z funkcjonującymi na terenie Sosnowca podmiotami, posiadającymi 
zezwolenie na zbieranie odpadów zuŜytego sprzętu, ElektroEko utworzy sieć stałych 
autoryzowanych punktów zbiórki oraz zorganizuje czasowe punkty zbiórki na terenie 
osiedli mieszkaniowych. Popisanie porozumienia nie nakłada na gminę obciąŜeń 
finansowych, jedynie zobowiązuje do prowadzenia działań informacyjno – 
edukacyjnych w przedmiotowym zakresie. Porozumienie nie wyklucza współpracy z 
innymi podmiotami. Działalność edukacyjna gminy w zakresie zbiórki zuŜytego 
sprzętu elektrycznego i elektronicznego byłaby uzupełnieniem działań związanych z 
realizacją Kontraktu „Projekt selektywnej zbiórki, edukacja ekologiczna i promocja 
projektu” dla Projektu „Budowa kompleksowego systemu gospodarki odpadami w 
Sosnowcu”. 
 
7.Inwestycje. 
Do waŜniejszych decyzji wydanych przez WAB w okresie międzysesyjnym naleŜały: 
 
Pozwolenia na budowę dla: 
- Budowy sieci ciepłowniczej, ul. Patriotów-Łączna, inwestor: PEC w Dąbrowie 

Górniczej, 
- Budowy oświetlenia wzdłuŜ alejek parkowych ul. Małe Zagórze, inwestor: gmina 

Sosnowiec, 
- Rozbudowy sieci przetwarzania biogazu ul. Grenadierów,  
- Budowy domów dwukondygnacyjnych ul. Rydza Śmigłego, inwestor: MZZL, 
- Budowy oświetlenia terenu stadionu piłkarskiego Al.Mireckiego, 
- Nadbudowy budynku magazynowego z rozbiórką istniejącego dachu ul. Braci 

Mieroszewskich, 
- Budowy kładki dla pieszych ul. Tuwima. 
 
Warunki zabudowy dla: 
- Budowy siedziby firmy wraz z halą magazynową ul. Zaruskiego, inwestor: firma 

Banasik, 
- Komisu samochodowego przy ul. Ostrogórskiej, inwestor: firma Lemir, 
- Budowy hali naprawczej z pomieszczeniami socjalnymi ul. Kleeberga, 
- Budowy budynku handlowego ul. marsz. Rydza Śmigłego, 
 
Ponadto: 
- Zakończyła się budowa zakładu Magnetti Marelli przy ul. Mikołajczyka. Zakończyła 
się równieŜ rozbudowa II etapu i rozpoczął się III etap budowy Outlet Center przy ul. 
Orląt Lwowskich.  
- Rewitalizacja terenów po byłej KWK Sosnowiec, przebudowa ul. Kombajnistów oraz 
uzbrojenie terenu – etap II. 29 września br. podpisano umowę wykonawczą z 
przedsiębiorstwem Eurovia Polska. Termin zakończenia robót – 30 października 
2009.  
- Budowa boisk treningowych MOS wraz z zapleczem - podpisano umowę z firmą 
Hydrobud z Chorzowa. Termin zakończenia robót – 31 października 2009 r. 
- Rewitalizacja terenów po KWK Sosnowiec – etap III – podpisano umowę z firmą 
Wadmar. Zakończenie prac – 31 grudnia 2008 r. 
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- Budowa ul. Klimontowskiej w kierunku oś. Kukułek – etap IV ul. Podhalańska i 
Kanarków – podpisano umowę z firmą Drogopol. Zakończenie robót – 30 kwietnia 
2009 r. 
- Zmiana sposobu uŜytkowania budynku Szpitala Nr 2 na budynek biurowy. Dnia 9 
października podpisano umowę z wykonawcą robót budowlanych w zakresie 
remontu dachu – Zakładem Usług Technicznych Embud Sosnowiec. Termin 
zakończenia – 60 dni od daty podpisania umowy.  
- Budowa dróg na oś. Środula – postępowanie przetargowe trwa z uwagi na złoŜone 
protesty.  
 
8.Pozostałe wydarzenia. 
W okresie międzysesyjnym odbyło się bardzo wiele imprez kulturalnych. Imprezy te 
cieszą się coraz większym zainteresowaniem środowisk zewnętrznych, za co 
dziękuję pracownikom i dyrektorom jednostek, które te imprezy przygotowują.  
Zapraszam wszystkich, aby wiosną kupować Ŝonkile posadzone w akcji „Pola 
nadziei”. Pieniądze uzyskane w ten sposób przeznaczone zostaną dla Hospicjum 
Św. Tomasza. W dniu 20 października na sali sesyjnej odbyła się kolejna sesja 
naukowa sosnowieckich amazonek. Dziękuję wszystkim za pomoc w jej 
zorganizowaniu. 
 
Do większych wydarzeń sportowych w okresie międzysesyjnym naleŜały: 
- XVII Memoriał fechmistrza Leona Kozy Kozarskiego, IV Puchar seniorów w szabli 
kobiet i męŜczyzn. W zawodach startowało 25 zawodniczek i 41 zawodników. Wśród 
kobiet zwycięŜyła zawodniczka z Sosnowca – Marta Puda, a wśród męŜczyzn 
zawodnik z Sosnowca osiągnął VI miejsce. 
- 5 października w Parku Środula odbyły się zawody cross-owe, w których 
wystartowało 150 uczestników w wyścigach motocykli i kładów. Zawody będą 
prawdopodobnie w tym miejscu odbywać się cyklicznie. 
- 12 października w hali sportowej w Niwce odbyły się MłodzieŜowe Mistrzostwa 
Jujitsu. Startowało 80 zawodniczek i zawodników z 12 klubów. Zawodnicy KS 
Budowlani wywalczyli 6 złotych, 5 srebrnych i 2 brązowe medale. 
- 15 października – Obchody 60-lecia Koła Wędkarskiego w Niwce.  
 
Odnośnie informacji na temat rozpatrzenia przez Kapitułę Odznaczenia „ZasłuŜony 
dla miasta Sosnowca” wniosku o przyznanie tytułu Sosnowieckiej Spółdzielni 
Mieszkaniowej, którą przedstawił juŜ przewodniczący, chciałem poinformować, Ŝe 
spółdzielnia otrzymała juŜ odznaczenie „ZasłuŜony dla Województwa Śląskiego”, jest 
najstarszą i największą spółdzielnią w naszym mieście, a poza tym przyznanie tego 
tytułu naleŜy traktować jako przyznanie go wszystkim członkom tej spółdzielni, którzy 
przez wiele lat składali pieniądze i budowali Sosnowiec, a nie radzie nadzorczej, czy 
prezesowi.  
 
Odnośnie głośnej w ostatnim czasie w mediach propozycji likwidacji linii tramwajowej 
nr 27, pragnę poinformować, Ŝe linia ta nie zostanie zlikwidowana na terenie 
Sosnowca w kierunku Kazimierza Górniczego. Natomiast gmina Będzin nie chce 
wnosić składek za linię 27, która obsługuje tą samą trasę, co linia 21. Kolejną sprawą 
są propozycje KZK GOP dotyczące zmiany przebiegu róŜnych linii, o czym będziemy 
państwa informować.  
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Odnośnie spraw związanych z GZM, to obecnie przygotowywana jest Strategia 
Rozwoju. Jej hasłem przewodnim jest: „Pełnia Ŝycia”, co oznacza równieŜ 
rozwiązywanie problemów, poniewaŜ Ŝycie nie składa się z samych przyjemności. 
Druga kwestia dotyczy nazwy Górnośląskiego Związku Metropolitalnego, która nie 
została ostatecznie wybrana. Z międzynarodowego punktu widzenia najlepszym 
rozwiązaniem byłaby nazwa: Silesia, która jednak nie odpowiada wszystkim 
członkom związku. Dlatego wszyscy zaproszeni są do dyskusji na ten temat na forum 
internetowym. 
 
W związku z międzynarodową sytuacją finansową naleŜy się zastanowić nad 
dalszym rozwojem naszego miasta, poniewaŜ większość firm w mieście (40%) jest 
całkowicie powiązanych z gospodarką europejską, kolejne 40% jest powiązanych 
pośrednio, a 20% firm jest zaleŜnych tylko od polskiej gospodarki. Proszę o branie 
pod uwagę tego faktu równieŜ podczas dyskusji o projekcie budŜetu, poniewaŜ 
podstawowym naszym obowiązkiem jest wypłacenie miesięcznie pensji dla 8,5 
tysiąca osób oraz utrzymanie funkcjonowania szpitali, szkół, przedszkoli, MZUiM, 
MZUK, komunikacji i wielu innych jednostek.  
 
 
Radny K.Haładus poprosił prezydenta o nieprzekręcanie jego słów, poniewaŜ nigdy 
nie mówił, Ŝe jest zwolennikiem rozbudowywania szpitali. Przypomniał, Ŝe jego 
postulatem była jedynie organizacja szpitala w jednym miejscu.  
 
Przewodniczący D.Miklasiński stwierdził natomiast, Ŝe w swoim wystąpieniu 
świadomie ograniczył wypowiedź odnośnie decyzji Kapituły Odznaki „ZasłuŜony dla 
Miasta Sosnowca” i przyznania tego tytułu Sosnowieckiej Spółdzielni Mieszkaniowej. 
Dodał, Ŝe poniewaŜ temat ten rozwinął w swojej informacji prezydent, obecnie 
chciałby zwrócić uwagę na kwestię, Ŝe w momencie powstania tego odznaczenia 
zamysłem Kapituły było, aby tytuł ten się nie dewaluował i aby kryteria przyznawania 
były bardzo wysoko postawione. Przypomniał, Ŝe sam był inicjatorem przyznawania 
tego tytułu i tej odznaki, a pierwszymi jej beneficjentami byli: L.O. im. St. Staszica w 
100-rocznicę jego powstania, Stanisław Bomski – długoletni nauczyciel w L.O. im. St. 
Staszica z okazji 90-lecia urodzin, harcmistrz Ziembiński i twórca chirurgii dziecięcej 
w Sosnowcu dr Proń z okazji 85-lecia urodzin. PoniewaŜ potem kryteria 
przyznawania tego odznaczenia nieco się rozmyły, postanowiono, Ŝe w obecnej 
kadencji przyznawany będzie jeden tytuł rocznie. W roku ubiegłym z okazji 95-lecia 
urodzin tytuł ten otrzymał pan Jan Strzelecki – znana postać wśród uczniów i 
absolwentów L.O. im. St. Staszica, a w roku bieŜącym L.O. im. E.Plater z okazji jego 
100-lecia. Stwierdził, Ŝe argument otrzymania przez spółdzielnię odznaczenia 
„ZasłuŜony dla województwa śląskiego” nie przemawia do niego, poniewaŜ są róŜne 
kryteria przyznawania tych tytułów. Zwrócił uwagę, Ŝe dwie osoby zgłosiły „votum 
separatum” dla takiego postępowania i jest to jego zdaniem zły początek dla 
przyznawania dalszych tytułów „ZasłuŜony dla miasta Sosnowca”. 
Następnie poprosił o zabranie głosu przez radnych Sejmiku Samorządowego 
Województwa Śląskiego. 
 
Radny Sejmiku P.Zarzycki zaprosił radnych do jak najczęstszego odwiedzania strony 
internetowej www.silesia-region.pl, poniewaŜ poruszanych jest tam wiele spraw, 
które mogą zainteresować władze miasta Sosnowca oraz radnych. Jako przykład 
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podał zamieszczoną informację, Ŝe do końca bieŜącego miesiąca moŜna zgłaszać 
kandydatury do Nagrody Kulturalnej Marszałka Województwa Śląskiego za rok 2008.  
Dodał, Ŝe ze strony tej moŜna równieŜ było się dowiedzieć o konkursie, w ramach 
którego rozdzielane były środki na „Rozwój społeczności lokalnych”, w którym 
uczestniczył jako członek komisji konkursowej. Poinformował, Ŝe do konkursu nie 
zgłosiła się Ŝadna instytucja z Sosnowca, ale w roku przyszłym będzie 
prawdopodobnie druga emisja, więc zachęca radnych do skorzystania z tej 
moŜliwości i poinformowania o niej odpowiednich środowisk.  
Poinformował równieŜ o dwóch kwestiach rozpatrywanych obecnie na forum 
województwa: 
- Rewitalizacja i uruchomienie połączenia na linii kolejowej: Lotnisko w Pyrzowicach – 
przez Zawiercie – do Katowic. Spotkanie na ten temat odbyło się ostatnio z inicjatywy 
Prezydenta Zawiercia. Poprosił o wsparcie w tym zakresie ze strony Prezydenta 
Miasta Sosnowca, poniewaŜ połączenie lotniska z Katowicami przez Piekary Śląskie 
i Bytom nie będzie miało prawdopodobnie szansy realizacji z uwagi na zbyt wysoki 
koszt takiej inwestycji. 
- „Narodowy program budowy dróg lokalnych”, z którego być moŜe skorzystać 
równieŜ Sosnowiec, a który rozpocznie się dosłownie w najbliŜszych dniach.  
 
Radny T.Bańbuła przypomniał bardzo deklaratywną wypowiedź radnego Sejmiku 
P.Zarzyckiego, kiedy zaczynał piastować swoją funkcję, odnośnie pomocy w 
uzyskiwaniu informacji o róŜnych moŜliwościach, z których będzie mogło korzystać 
nasze miasto i wyraził zdziwienie, dlaczego w dniu dzisiejszym okazuje się, Ŝe brak 
złoŜonych wniosków to wina Prezydenta i radnych. W świetle natomiast zmian w 
budŜecie miasta z powodu braku dofinansowania w bieŜącym roku zadań 
inwestycyjnych, które za chwilę będą przyjmowane przez radnych, zapytał, jak 
deklaracje radnego Sejmiku, Ŝe będzie robił wszystko, aby maksymalna ilość 
środków kierowana była pod adresem miast zagłębiowskich, a w szczególności 
Sosnowca, mają się do faktów, Ŝe dofinansowanie wyniosło 0. 
 
Radny K.Haładus zaproponował zmianę porządku obrad, poniewaŜ nie ujęto w nim 
bieŜących wystąpień, zatem nie będą mogły znaleźć się protokole. Poprosił 
przewodniczącego, aby wrócił do realizacji porządku dziennego. 
 
Przewodniczący D.Miklasiński przypomniał, Ŝe zaproszeni goście mają prawo zabrać 
głos, a wizytę radnego sejmiku moŜna wykorzystać do uzyskania wielu informacji.  
 
Radny M.Ornowski stwierdził, Ŝe Zagłębie nie otrzymuje praktycznie Ŝadnej pomocy 
Sejmiku oraz zapytał, co z pieniędzmi na rozbudowę linii tramwajowej nr 15, o które 
występował Sosnowiec, a dostały w kwocie 23 mln zł Katowice. Zapytał, czy to 
Sosnowiec nie zrobił czegoś istotnego w tej kwestii, czy teŜ środki przydzielone 
zostały na zasadzie „bliŜsza koszula ciału”. Zapytał równieŜ, dlaczego brak 
finansowania DTŚ w stronę Dąbrowy Górniczej, które przyjęte zostało uchwałą 
poprzedniej kadencji Sejmiku, a dzisiaj drogę tą kieruje się w stronę Jaworzna. 
Przypomniał, Ŝe Sosnowiec wystąpił z kilkunastoma wnioskami o dofinansowanie do 
Sejmiku, którego nie otrzymał. Poprosił , aby radny dowiedział się, dlaczego tak się 
stało, czy wynika to z nieudolności składania wniosków, czy teŜ lobbingu, który 
Sosnowiec i ziemię zagłębiowską wyklucza z tych moŜliwości. Za karygodne uznał 
fakt, Ŝe region, w którym mieszka 1/5 województwa praktycznie pozostawał bez 
środków zewnętrznych. Poinformował, Ŝe Sosnowiec od 2 lat występuje o 33% 
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dofinansowania na dokończenie modernizacji zaplecza boiska MOS przy 
Al.Mireckiego i zaapelował do radnego P.Zarzyckiego o pomoc w tej kwestii, 
poniewaŜ poza AZS Katowice w Sosnowcu jest najbardziej pręŜny w województwie 
klub lekkoatletyczny, który startuje w I lidze. 
 
Pełnomocnik Prezydenta ds. Rozwoju Miasta i Współpracy z Zagranicą M.Rykała 
zwrócił uwagę, Ŝe nie tylko Sosnowiec nie uzyskał dofinansowania, poniewaŜ 
podczas ostatniego spotkania Komitetów Monitorujących Marszałek Województwa 
przedstawił raport, z którego wynika, Ŝe wydatkowanie środków unijnych dla 
wszystkich gmin i podmiotów w województwie śląskim wynosi 0. Stwierdził, Ŝe przed 
chwilą doszło natomiast do nieprzyjemnego ataku na radnego Sejmiku 
P.Zarzyckiego, który pomaga naszemu miastu, w tym m.in. pozyskać 6 mln zł poza 
jakąkolwiek drogą konkursową. Podziękował więc za tą pomoc i poinformował, Ŝe nie 
o wszystkim na tej sali powinno się mówić, a brak realizacji wniosków nie wynika z 
nieudolności słuŜb. Dodał, Ŝe Ŝaden konkurs, do którego Sosnowiec składał wniosek 
nie rozstrzygnął się dla nas negatywnie. Jedynym wnioskiem składanym natomiast 
do Regionalnego Programu Operacyjnego był wniosek ZLA, który znalazł się w 
grupie pozytywnie ocenionej pod względem formalnym. W kwestii natomiast linii 
tramwajowej nr 15 stwierdził, Ŝe Sosnowiec nie miał na taki obrót sprawy Ŝadnego 
wpływu, poniewaŜ doszło do porozumienia Marszałka z KZK GOP. Przyznaje więc 
rację Panu Prezydentowi, Ŝe naleŜy zastanowić się nad zmianą naszej polityki w KZK 
GOP. 
 
Radny Sejmiku P.Zarzycki stwierdził, Ŝe przyjmuje wszelkie zarzuty, ale wszystkie 
informacje przekazał w dobrej wierze i nie miał na celu nikogo obrazić. Poinformował 
równieŜ, Ŝe wszelkie uwagi moŜna zgłaszać do niego telefonicznie, stwierdzając, Ŝe 
wystąpienia radnych T.Bańbuły i M.Ornowskiego były dla niego cenne i nasunęły mu 
pewne nowe pomysły. 
 
Prezydent K.Górski zwrócił uwagę, Ŝe problemem jest, aby Sosnowiec na stałe 
zaistniał w budŜecie województwa, z którego kilka lat temu został usunięty, a nie 
tylko pozyskiwał środki w jednorazowych konkursach. Podkreślił, Ŝe pomimo tego, iŜ 
nasz region stanowi 16,5%-owy potencjał tego województwa, jego udział w budŜecie, 
to obecnie zaledwie 1%. Brak faktycznego udziału w budŜecie województwa 
powoduje, iŜ Sosnowiec kaŜdego roku traci ok. 100 mln zł pochodzących z podatków 
mieszkańców tego regionu. Wyjaśnił równieŜ, Ŝe KZK GOP nie był powiadomiony o 
przydziale środków na remont linii tramwajowej nr 15, poniewaŜ po przekazaniu tych 
środków przez Urząd Marszałkowski Tramwajom Śląskim, które są beneficjentami 
tego projektu, podział nastąpił w porozumieniu Tramwajów Śląskich z Katowicami. 
Na zakończenie stwierdził, Ŝe obecnie, kiedy poziom infrastruktury w województwie 
został przez ostatnie lata wyrównany, pieniądze powinny być dzielone 
proporcjonalnie, o co walczyć powinni wszyscy ponad podziałami politycznymi.  
 
Przewodniczący D.Miklasiński zamknął dyskusję. 
 
Radny M.Ornowski stwierdził, Ŝe jego zamiarem nie był atak personalny na radnego 
Sejmiku P.Zarzyckiego, ale chciał jedynie wyrazić zaniepokojenie sposobem podziału 
środków z budŜetu województwa. 
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Radny Sejmiku M.Migas przypomniał, Ŝe z tego regionu wybranych zostało do 
Sejmiku siedmiu radnych i Ŝe juŜ dawno temu składał deklaracje na temat 
współpracy z samorządami. Podtrzymał tą propozycję, zwracając jednak uwagę, Ŝe 
ilość środków w budŜecie województwa nie jest wystarczająca. Poprosił równieŜ o 
wymianę informacji, nie tylko podczas sesji, ale takŜe drogą telefoniczną i mailową, 
zwracając uwagę, Ŝe w sferze jego zainteresowania są głównie sprawy sportu. 
 
 
Ad.5.Informacja o wykonaniu obowi ązku zło Ŝenia oświadcze ń o stanie 

majątkowym przez radnych i zobligowanych pracowników.  
 
Ad.5.1.Wystąpienie Przewodniczącego Rady Miejskiej. 
 
Przewodniczący D.Miklasiński przedstawił informację, której treść stanowi załącznik 
do protokołu. 
 
Ad.5.2.Wystąpienie Prezydenta Miasta. 
 
W imieniu Prezydenta Miasta Sekretarz Miasta M.Kondek przedstawił informację, 
której treść stanowi załącznik do protokołu. 
 
 
Ad.6.Odpowiedzi na interpelacje, zapytania i wniosk i. 
 
Przewodniczący D.Miklasiński zgodnie z § 17 p.6. Regulaminu Rady Miejskiej 
poinformował, Ŝe w okresie międzysesyjnym interpelacje złoŜyli radni: 
 
1)A.Jagiełłowicz i A.Kalański w sprawie sposobu oraz podstaw prawnych naliczania 
normy zuŜycia zimnej wody w lokalach nieopomiarowanych w zasobach MZZL ADM 
Nr 8. Otrzymali odpowiedź pisemną. 
 
2)Radny J.Bosak  

- W sprawie załoŜenia 3 lamp przy ul. Biała Przemsza. Otrzymał odpowiedź 
pisemną. 

- W sprawie rozwiązania problemu zalewiska przy ul. Wasilewskiego. Otrzymał 
odpowiedź pisemną. 

- W sprawie usunięcia budki przy ul. Andersa, naprzeciw cmentarza. Otrzymał 
odpowiedź pisemną. 

 
3)Radni A.Chęciński, T.Jamrozy w sprawie wprowadzenia 95% bonifikaty na wykup 
mieszkań zakładowych bezpłatnie przekazanych gminie. Otrzymali odpowiedź 
pisemną. 
 
4)Radny A.Chęciński: 
- W sprawie odpowiedzi uzyskanej przez MZZL od operatora telewizji kablowej 

UPC. Otrzymał odpowiedź pisemną. 
- W sprawie mieszkań chronionych MOPS. Otrzymał odpowiedź pisemną. 
 
5)Radny Z.Muszyński w sprawie badań mammograficznych w Sosnowcu. Nie 
otrzymał jeszcze odpowiedzi. 
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Przewodniczący poinformował równieŜ, Ŝe zgodnie z § 17 pkt 10 w razie uzyskania 
odpowiedzi niezadawalającej, wnioskodawca moŜe skierować sprawę do właściwej 
komisji problemowej oraz wniosek z uzasadnieniem do przewodniczącego Rady o 
umieszczenie sprawy w porządku obrad sesji. PoniewaŜ do chwili obecnej nie 
otrzymał takich wniosków, przeszedł do realizacji dalszej części porządku dziennego. 
 
 
Ad.7.Teatr Zagł ębia w Sosnowcu – aktualny kształt artystyczny oraz najbli Ŝsze 

plany i zamierzenia.  
 
Ad.7.1.Wystąpienie Dyrektora Teatru. 
 
Dyrektor Teatru Zagłębia pan Adam Kopciuszewski przedstawił informację, której 
treść stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad.7.2.Zapytania, opinie i uwagi radnych. 
 
Radny T.Bańbuła stwierdził, Ŝe Teatr Zagłębia, który powstał 111 lat temu, jest 
jednostką wybitną na terenie naszego miasta. Zwrócił uwagę, Ŝe repertuar teatru 
budzi zainteresowanie osób dorosłych, a takŜe dzieci i młodzieŜy. Dodał, Ŝe w 
ostatnich latach uczyniono bardzo wiele równieŜ dla wyglądu zewnętrznego i 
wewnętrznego Teatru. Zdaniem radnego wszystkie te aspekty potwierdzają, Ŝe Teatr 
jest dobrze zarządzany. Zwrócił równieŜ uwagę na potrzebę utworzenia tzw. małej 
sceny, której do tej pory z powodu róŜnych przyczyn nie udało się uruchomić. Wyraził 
nadzieję, Ŝe dzisiejsze obrady pobudzą dyskusję na ten temat.  
 
Radny M.Ornowski stwierdził, Ŝe omawianie działalności teatru na forum Rady 
Miejskiej jest nieco niezręczne, poniewaŜ trudno oceniać radnym repertuar czy grę 
aktorską. Nawiązując do historii tego teatru wyraził pogląd, Ŝe jest on największym 
dziedzictwem kulturowym naszego miasta. Dodał, Ŝe obecnie Teatr spełnia rolę 
kulturalną, wychowawczą i patriotyczną, a realizowany repertuar zaspakaja wszelkie 
gusta. Spełnia on równieŜ funkcję promocyjną naszego miasta. Za wszystkie te 
działania złoŜył na ręce dyrektora gratulacje oraz podziękowania dla całego zespołu.  
 
Przewodniczący D.Miklasiński zapytał, kto powoła Radę Programową Teatru i jaki 
będzie jej skład. 
 
Radny K.Winiarski odnosząc się do sprawy, którą poruszył radny T.Bańbuła, 
dotyczącej małej sceny, stwierdził, Ŝe realizacja tej koncepcji była juŜ bardzo blisko i 
mała scena miała się mieścić w sąsiednim budynku byłego przedszkola. 
Przypomniał, Ŝe dyrektor Teatru czynił starania o pozyskanie środków z Ministerstwa 
Kultury na zakup tego budynku, ale się to nie udało. Dodał, Ŝe dzisiaj sprawa ta jest 
juŜ nieaktualna, poniewaŜ miasto nie wyasygnowało środków na ten zakup i budynek 
został sprzedany innemu podmiotowi, a przy dzisiejszych zagroŜeniach finansowych, 
o których wspominał prezydent K.Górski, do koncepcji tej prawdopodobnie nie będzie 
się wracać.  
 
Radny K.Haładus stwierdził, Ŝe historia naszego Teatru oparta jest o trzy wieki, ale 
historia teatru jako formy kultury sięga tysięcy lat, a formy teatru się zmieniały, więc 
forma artystyczna oraz organizacyjna moŜe zmieniać się równieŜ obecnie. 
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Porównując teatr do sztuki filmowej, zwrócił uwagę na dwa kryteria oceny: ile film 
zarobił i ile osób film obejrzało. Dostrzegając pewną odmienność teatru od sztuki 
filmowej, zwrócił uwagę, Ŝe podstawową kwestią jest, ile osób chce obejrzeć daną 
sztukę i gotowych jest zapłacić za uczestnictwo w spektaklu. Stwierdził więc, Ŝe teatr 
powinien zaspakajać potrzeby odbiorców, poniewaŜ wówczas zadowoleni są równieŜ 
artyści. Zwrócił uwagę, Ŝe obecnie tylko 20% budŜetu teatru pochodzi ze sprzedaŜy 
biletów. Stwierdził, Ŝe dominującym kierunkiem dalszych działań Teatru powinno być 
powiązanie efektów artystycznych i efektów zaspakajania potrzeb kulturalnych 
mieszkańców z finansowaniem i bodźcami ekonomicznymi, które są jednymi z 
najsilniejszych bodźców. 
 
Dyrektor Teatru A.Kopciuszewski ustosunkowując się do głosów w dyskusji 
stwierdził, Ŝe: 
Całkowicie zgadza się ze stanowiskiem radnego K.Haładusa i Teatr Zagłębia od 
wielu lat działa właśnie w taki sposób, poniewaŜ otrzymywana dotacja wynosi tylko 
80% budŜetu, a 20% pokrywana jest z wypracowanych wpływów. Dodał, Ŝe na 
działalność merytoryczną, czyli powstanie spektakli, Teatr nie otrzymuje Ŝadnych 
dotacji i gdyby widzowie nie aprobowali proponowanego repertuaru, Teatr nie byłby 
w stanie wyprodukować Ŝadnego przedstawienia, a skoro jest 6 premier rocznie, 
oznacza to, Ŝe rachunek ekonomiczny zgadza się. Zwrócił uwagę, Ŝe roczne wpływy 
z biletów stanowią ¼ dotacji i w porównaniu z innymi teatrami jest to bardzo wysoki 
współczynnik. Poinformował, Ŝe niektóre teatry ratują swoją sytuację finansową 
wystawiając na duŜej scenie cztery farsy, aby zarobić nimi na realizację dramaturgii 
współczesnej na małej scenie, które nie są dochodowe, co nie oznacza, Ŝe nie 
naleŜy ich realizować. Poprosił takŜe, aby nie porównywać sztuki teatralnej z 
filmową, poniewaŜ koszty ponoszone podczas spektakli teatralnych są duŜo wyŜsze, 
niŜ koszty seansów filmowych. Zwrócił równieŜ uwagę na bardzo wysokie koszty, 
jakie ponosi teatr w związku z ochroną praw autorskich i opłat wnoszonych z tego 
tytułu do ZAIKS-u. Z tego tytułu Teatr rocznie wydaje ponad 100 tys. zł.  
Odnośnie Rady Artystycznej przypomniał, Ŝe przed jubileuszem 110-lecia Teatru 
powstała taka Rada, która miała tylko jedno spotkanie dotyczące spraw 
organizacyjnych i przygotowania jubileuszu. Dodał, Ŝe obecnie Teatr chciałby tą 
Radę poszerzyć, aby w jej składzie znaleźli się przedstawiciele prasy, środowiska 
artystycznego, reŜyserów, samorządu i świata nauki, tak, aby była reprezentatywna i 
wyznaczała kierunki działania Teatru oraz równieŜ promowała Teatr.  
 
Radny A.Jagiełłowicz przypomniał, Ŝe przy Teatrze istnieje Towarzystwo Przyjaciół 
Teatru Zagłębia. Poprosił dyrektora o zachęcenie radnych i gości do uczestnictwa w 
tym towarzystwie. 
 
Dyrektor Teatru A.Kopciuszewski przypomniał, Ŝe historia towarzystwa jest bardzo 
długa, a kształtowała się jeszcze przed jubileuszem 100-lecia Teatru, 11 lat temu. 
Dodał, Ŝe Towarzystwo działało bardzo pręŜnie, pod róŜnym kierownictwem, które na 
przestrzeni lat zmieniało się. Zapewnił, Ŝe kaŜda chętna osoba, która chce w sposób 
aktywny uczestniczyć w Towarzystwie Przyjaciół Teatru, będzie mile widziana. 
Poinformował, Ŝe obecnie zarząd Towarzystwa liczy 5 osób i jest to działalność 
całkowicie społeczna promująca Teatr. O najbliŜszym zebraniu Towarzystwa 
zobowiązał się powiadomić wszystkich radnych. 
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Prezydent K.Górski odnośnie tematu małej sceny, poruszonego przez radnego 
K.Winiarskiego, wyjaśnił, Ŝe miasto przez kilka lat pracowało nad tą koncepcją, a 
wspomniany budynek byłego przedszkola podlegał w tym czasie dewastacji. Dodał, 
Ŝe z powodu braku poparcia ze strony Ministerstwa Kultury, budynek został 
sprzedany, ale w tym samym czasie w pobliŜu Teatru powstały dwa kompleksy 
kinowe, z którymi miasto wynegocjowało zbudowanie dodatkowych sal ze sceną. 
Przypomniał, Ŝe miasto pozyskało takŜe w ostatnim czasie Dom Kultury w 
Kazimierzu, gdzie równieŜ znajduje się duŜa scena i do zainteresowania się którym 
miasto zaprasza Teatr Zagłębia. Poprosił, aby w składzie Rady Artystycznej znalazły 
się równieŜ osoby spoza Sosnowca, po to, by promowała ona Teatr Zagłębia, 
poniewaŜ jest on jedynym teatrem na tym terenie. Przypomniał, Ŝe Unia Europejska 
dofinansowuje przedsięwzięcia regionalne, co równieŜ w tym przypadku naleŜy 
wykorzystać. Odnośnie natomiast wypowiedzi, Ŝe Teatr powinien realizować 
spektakle, które będą się cieszyć duŜą widownią, zwrócił uwagę, Ŝe zarówno w 
kulturze, jak i w sztuce rzeczy największe w pierwszym okresie były kontestowane i 
dopiero po latach zostały docenione, a teatr powinien pobudzać do przemyśleń.  
 
Dyrektor Teatru A.Kopciuszewski zaprosił wszystkich do odwiedzania Teatru 
Zagłębia. 
 
Przewodniczący D.Miklasiński zwrócił uwagę, Ŝe scen w nowych kompleksach 
kinowych nie moŜna traktować jako „małych scen”, poniewaŜ są one większe od 
duŜej sceny w Teatrze, a tzw. „mała scena” powinna być kameralna.  
Wobec braku dalszych głosów podziękował Dyrektorowi A.Kopciuszewskiemu za 
przybycie i przedstawienie informacji. 
 
 
Ad.8.Informacja na temat realizacji programu „Sport owe szkolenie dzieci i 

młodzie Ŝy”.  
 
Ad.8.1. Wystąpienie Prezydenta Miasta. 
 
Zastępca prezydenta Z.Jaskiernia przedstawił informację, której tekst stanowi 
załącznik do protokołu. 
 
Ad.8.2. Zapytania, uwagi i opinie radnych. 
 
Radny K.Haładus zapytał, jaki procent dzieci i młodzieŜy w naszym mieście objętych 
jest tym profesjonalnym szkoleniem. Nawiązując do faktu, Ŝe w budŜecie miasta 
wydatki na sport stanowią bardzo duŜą pozycję rzędu kilkudziesięciu milionów 
złotych, zapytał, jaką grupę szkolenie to obejmuje. Poinformował, Ŝe zgłosi wniosek 
do Wydziału Edukacji (któremu podlegają szkolne sale gimnastyczne i boiska 
przyszkolne, czyli podstawowa baza, która jest równolegle rozmieszczona na terenie 
miasta), o przygotowanie informacji, jak wygląda dostęp do tej bazy. Zwrócił uwagę, 
Ŝe na terenie miasta są sale gimnastyczne, które są zajęte do późnych godzin 
wieczornych, ale są równieŜ sale, które są niewykorzystywane, dlatego naleŜałoby to 
sprawdzić. Stwierdził, Ŝe mówiąc o sportowym szkoleniu dzieci i młodzieŜy powinno 
się mieć na myśli z jednej strony szkolenie profesjonalne-przygotowujące do zawodu 
sportowca, a z drugiej to masowe, oparte o bazę szkolną.  
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Zdaniem radnego sportowe szkolenie dzieci i młodzieŜy powinno zostać przesunięte 
w kierunku objęcia nim jak najszerszej grupy, w oparciu o bazę szkolną, a szkolenie 
zawodowe powinno stanowić mniejszą część nakładów miasta. Obecna struktura jest 
w naszym mieście nieco zachwiana, dlatego wnioskował będzie o zmianę tych 
proporcji. 
 
Radny T.Bańbuła zwrócił uwagę na niezrozumienie tematu przez radnego 
K.Haładusa, poniewaŜ sportowe szkolenie dzieci i młodzieŜy jest czymś zupełnie 
innym, niŜ przygotowanie zawodowe sportowców. Przypomniał, Ŝe na początku tego 
programu dofinansowanie otrzymywały cztery kluby i wówczas faktycznie moŜna było 
twierdzić, Ŝe osoby szkolące się w nich stanowią zaplecze klubów zawodowych, 
natomiast obecnie dofinansowanie to otrzymuje 31 podmiotów (klubów, 
stowarzyszeń, sekcji), w których szkolić mogą się wszyscy chętni i które obejmują 
całą paletę dyscyplin. Następnie zapytał, czy są jakieś zastrzeŜenia odnośnie 
rozliczenia się klubów z udzielonego im dofinansowania, a jeŜeli tak, to w stosunku 
do których klubów. Wyjaśnił, Ŝe podstawą otrzymania dofinansowania w roku 
następnym jest rozliczenie się klubu z otrzymanej dotacji. Zapytał równieŜ, co stanie 
się z niewykorzystanymi środkami w wysokości 250 tys. zł, poniewaŜ pamięta, Ŝe w 
budŜecie na ten cel zapisany został 1 mln zł, a prezydent poinformował, Ŝe 
dofinansowanie wyniosło 750 tys. zł.  
 
Radny M.Ornowski zauwaŜył, Ŝe w przedstawionym sprawozdaniu prezydenta nie 
było powiedziane nic na temat szkolenia lekkoatletycznego ani szkolenia pływaków. 
Stwierdził, Ŝe miasto powinno zastanowić się, jak rozpocząć szkolenie dzieci i 
młodzieŜy w szkołach, poniewaŜ tam szkolenia tego w ogóle nie ma, a lekcje 
wychowania fizycznego w większości przypadków polegają na grze w piłkę, jedynie 
pod nadzorem nauczyciela. Zdaniem radnego w taki sposób nie da się rozbudzić w 
społeczeństwie pasji do sportowego trybu Ŝycia, a właśnie ono jest podstawą 
rozwiniętych społeczeństw, do których Polska chciałaby się zaliczać. Zapytał, czy 
podjęte zostały w końcu decyzje odnośnie ścieŜek rowerowych, aby zamiłowanie do 
ruchu moŜna było rozwijać rodzinnie. Stwierdził, Ŝe początek sportowego szkolenia 
powinien mieć miejsce w szkołach oraz, Ŝe większe wymagania powinno stawiać się 
nauczycielom wychowania fizycznego i wychowawcom, poniewaŜ sport jest 
najlepszą formą wychowania, która oducza od uŜywek i złych nawyków, a takŜe 
zapobiega otyłości i kalectwu. 
 
Radny M.Adamiec zwrócił uwagę, Ŝe w dniu dzisiejszym omawiany jest tylko 
program „Sportowe szkolenie dzieci i młodzieŜy”, a nie sytuacja sportowa w mieście. 
Zwrócił uwagę, Ŝe zagadnienie bazy sportowej poruszane jest praktycznie na 
kaŜdym posiedzeniu Komisji Kultury, Sportu i Rekreacji, a apele o większą 
dostępność boisk sportowych składane były wielokrotnie i w tej sprawie bardzo wiele 
zostało zrobione. Poinformował, Ŝe niedawno odwiedził te obiekty i stwierdza, Ŝe 
większość z nich jest uŜytkowana, natomiast inną sprawą są hale sportowe, których 
jest za mało i które uŜytkowane są odpłatnie. W sprawie natomiast pływania, 
stwierdził, Ŝe rozwój tej dyscypliny jest faktycznie piętą achillesową naszego miasta z 
powodu słabej bazy. Wyraził nadzieję, Ŝe w przyszłości się to zmieni. Dodał, Ŝe 
miasto kaŜdego roku zwiększa środki przeznaczane na sportowe szkolenie dzieci i 
młodzieŜy, ale cały czas są to kwoty daleko niewystarczające, a kluby sportowe 
proszą, aby środki te były większe, gdyŜ nie chcą na ten cel przeznaczać własnych 
pieniędzy, poniewaŜ ich działalność nastawiona jest na osiąganie jak najwyŜszych 
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wyników, a nie na szkolenie młodzieŜy. Natomiast z drugiej strony młodzieŜ chce się 
szkolić w klubach, które osiągają jak najlepsze wyniki, więc zdaniem radnego, rolą 
miasta powinno być wspieranie takiej młodzieŜy. Wyraził nadzieję, Ŝe w roku 
przyszłym na sportowe szkolenie dzieci i młodzieŜy przeznaczone zostanie jeszcze 
więcej środków. 
 
Radny Z.Dziewanowski stwierdził, Ŝe tylko niewielki odsetek młodzieŜy trenującej w 
klubach będzie miało w przyszłości do czynienia ze sportem zawodowym. 
Przypomniał, Ŝe dotacje na sportowe szkolenie dzieci i młodzieŜy otrzymują zarówno 
kluby duŜe, jak i małe, nie uczestniczące w Ŝadnych ligach i nie mające większych 
osiągnięć, ale grupujące dzieci i młodzieŜ, która w ten sposób spędza czas 
poŜytecznie. Wyraził zadowolenie z faktu, Ŝe kaŜdego roku dotacje na ten cel 
otrzymuje coraz więcej podmiotów, poniewaŜ poprzez ten program rozwija się wiele 
nowych dyscyplin sportowych. Poprosił równieŜ, aby program sportowego szkolenia 
dzieci i młodzieŜy oddzielić zdecydowanie od zagadnienia bazy sportowej i rozwoju 
sportu w naszym mieście, poniewaŜ realizacja tego programu jest tylko niewielkim 
jego wycinkiem.  
 
Zastępca prezydenta Z.Jaskiernia odpowiadając na zadane pytania, poinformował, 
Ŝe: 
- Nie wszystkie dyscypliny sportowe omówione zostały szczegółowo w 
przedstawionej informacji ze względu na ograniczenia czasowe. Sportowe szkolenie 
dzieci i młodzieŜy w zakresie lekkiej atletyki jest prowadzone przez MOS Sosnowiec, 
którego baza sportowa jest obecnie modernizowana. 
- Odnośnie ilości osób objętych sportowym szkoleniem dzieci i młodzieŜy, to jest ona 
róŜna w róŜnych podmiotach realizujących to szkolenie, od kilkunastu osób do 
szkolenia na skalę masową. Szkoleniem objętych jest więc ok. kilkunastu tysięcy 
osób.  
- 750 tys. zł są to środki, które przeznaczone zostały na dotacje dla konkretnych 
podmiotów, a 250 tys. zł znajduje się w budŜecie Wydziału Kultury Fizycznej, Sportu i 
Turystyki, który realizuje wiele przedsięwzięć i imprez sportowych. 
- Rozwój sportu wśród młodzieŜy szkolnej  realizowany jest nie tylko poprzez kluby 
sportowe, ale takŜe przez szkolne związki sportowe, które działają we wszystkich 
szkołach i zajmują się szkoleniem oraz selekcją, a takŜe organizacją zawodów. Jest 
to największy podmiot, który realizuje masowe szkolenie. Szkolne związki sportowe 
finansowane są częściowo przez miasto, a częściowo przez uczniów, których 
składka wynosi 1 zł.  
- Odnośnie pływania, to obecnie miasto jest w okresie przejściowym, z uwagi na 
remont basenu przy ul. śeromskiego oraz problemy podmiotu prywatnego „Dorado”. 
Dlatego cięŜar tego szkolenia przejęły częściowo obiekty szkolne (m.in. w Zespole 
Szkół przy ul. Czeladzkiej poprzez stowarzyszenie „Huragan”). Ponadto trzy kluby 
prowadzą sekcje pływackie korzystając z basenów znajdujących się w Dąbrowie 
Górniczej. Po zakończeniu remontu basenu przy ul.śeromskiego i rozwiązaniu 
problemów „Dorado” sekcje podejmą dotychczasowe szkolenie. 
- ŚcieŜki rowerowe realizowane są przez kilka wydziałów Urzędu i jeŜeli w budŜecie 
miasta uda się zgromadzić na ten cel odpowiednie środki, wówczas efekt będzie 
widoczny. Głównym zadaniem jest dokończenie traktu z Parku 1000-lecia do Trójkąta 
Trzech Cesarzy.  
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Radny K.Haładus stwierdził, Ŝe sportowe szkolenie dzieci i młodzieŜy nie powinno 
ograniczać się do tego, czy jakieś dziecko znalazło się w kręgu oddziaływania 
jakiegoś klubu sportowego i raz czy dwa razy w roku wzięło udział w jakiś zawodach 
organizowanych przez sekcję, ale do szkolenia, które odbywa się średnio 2 razy w 
tygodniu w klubie lub w szkole. Zaapelował do radnych, aby dowiedzieli się od 
własnych dzieci, czy mają taką moŜliwość. Poprosił takŜe prezydenta, aby pod tym 
kątem rozeznać tą sytuację, takŜe co do ilości regularnie uczestniczących w 
szkoleniu dzieci. Za optymalną liczbę uznał 30-50% dzieci uczestniczących w tego 
typu zajęciach. Stwierdził, Ŝe ilość ta powinna zostać zweryfikowana i powinny zostać 
podjęte kroki w celu osiągnięcia poŜądanego stanu. 
 
Zastępca prezydenta Z.Jaskiernia stwierdził, Ŝe nie spotkał się z przypadkiem braku 
miejsca dla osoby, która wyraŜa wolę podjęcia sportowego szkolenia w klubie czy 
stowarzyszeniu. Poprosił, aby powiadomić go o takim przypadku, jeŜeli miał 
kiedykolwiek miejsce. 
 
Radny M.Ornowski stwierdził, Ŝe prezydent mówi o szkoleniu centralistycznym, a 
radni o zaszczepieniu młodzieŜy pewnych nawyków juŜ w szkołach. Dodał, Ŝe nie 
kaŜde dziecko moŜe i musi być szkolone, natomiast wszystkie dzieci powinny mieć 
przez nauczycieli zaszczepione zdrowe nawyki. Odnośnie natomiast ścieŜek 
rowerowych, zdaniem radnego, miasto powinno się jednoznacznie zdecydować, czy 
będzie je wykonywać. Przypomniał, Ŝe w ubiegłym roku temat ten podjął 
pełnomocnik prezydenta M.Rykała i do tej pory nic nie zostało zrobione. 
 
Pełnomocnik Prezydenta M.Rykała stwierdził, Ŝe w rzeczach, w które się 
zaangaŜował, wszystkie elementy zostały wykonane. Przypomniał, Ŝe rok temu 
wnioskował o powołanie zespołu złoŜonego z radnych, urzędników i osób spoza 
Urzędu, który zająłby się tym tematem, natomiast obecnie to nie są juŜ jego 
kompetencje.  
 
Prezydent K.Górski zwrócił uwagę, Ŝe ścieŜki rowerowe dzielą się na dwie kategorie: 
jedne, to szlaki wyznaczone na przedmieściach i w lasach, które są realizowane, a 
drugie to budowa od podstaw ścieŜek w centrum miasta. Stwierdził, Ŝe w 
Sosnowcu wiele dzielnic przylega do kompleksów, gdzie moŜna swobodnie jeździć 
na rowerze. Natomiast obecnie wyznaczane są drogi dojazdowe do tych 
kompleksów wzdłuŜ szerokich chodników, np. wzdłuŜ ul. Piłsudskiego. Stwierdził, 
Ŝe w centrum miasta (ul. 3 Maja) zrobienie takich ścieŜek rowerowych nie będzie 
moŜliwe w najbliŜszym czasie, poniewaŜ nie ma na to wystarczających przestrzeni 
oraz z uwagi na potrzebę zagwarantowania na ten cel olbrzymich nakładów, 
niewspółmiernych do polepszenia jakości jeŜdŜenia w tym miejscu na rowerze. 
Zdaniem prezydenta, jeŜeli tylko ktoś naprawdę chce, to ma gdzie jeździć w 
Sosnowcu, a takich rozwiązań jak w zachodnioeuropejskich aglomeracjach w 
Sosnowcu nigdy nie będzie, poniewaŜ są one zbyt kosztowne. 
 
Wobec braku innych głosów w dyskusji przewodniczący przeszedł do realizacji 
kolejnego punktu porządku dziennego. 
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Ad.9.Efektywno ść i skuteczno ść programów profilaktycznych i 
terapeutycznych w zakresie przeciwdziałania uzale Ŝnieniom.  

 
Ad.9.1.Wystąpienie Prezydenta Miasta. 
 
Zastępca prezydenta Z.Jaskiernia przedstawił informację, której tekst stanowi 
załącznik do protokołu. 
 
Ad.9.2.Uwagi, zapytania i opinie radnych. 
 
Radny A.Kalański zwrócił uwagę na dwie kwestie: 
- Zbyt duŜą dostępność alkoholu w Sosnowcu, chociaŜ uznał ją za drugorzędną. 
- Brak organizacji duŜych, spektakularnych imprez trzeźwościowych dla młodzieŜy.  
Przypomniał, Ŝe juŜ 10 lat temu, pełniąc mandat radnego, składał wniosek o 
zorganizowanie w Sosnowcu w ramach środków z Gminnego Funduszu 
Przeciwdziałania Problemom Alkoholowym przynajmniej raz w roku takiego 
przedsięwzięcia, jak np. duŜy koncert rockowy, aby młodzieŜ nie była skazana na 
kluby i dyskoteki, w których sprzedawany jest alkohol. Dodał, Ŝe skostniałość 
samorządowców zasiadających w Gminnej Komisji powoduje, Ŝe cały czas działa 
się według starych schematów.  
 
Radny W.Wójcik stwierdził, Ŝe działania wśród dzieci nie przyniosą skutków, jeŜeli 
nie będą w nie zaangaŜowani rodzice i być moŜe brak tego zaangaŜowania 
powoduje, Ŝe efekty podejmowanych działań nie przynoszą oczekiwanych 
skutków. Zdaniem radnego w pierwszej kolejności działania powinny zostać 
skierowane w stosunku do osób dorosłych. Dodał, Ŝe pomocnym byłoby równieŜ 
wyciąganie konsekwencji administracyjnych i prawnych w stosunku do osób, które 
łamią pewne zasady, jak np. sprzedaŜ alkoholu nieletnim, wobec którego Urząd 
powinien konsekwentnie reagować.  
 
Radny K.Haładus zauwaŜył, Ŝe to nie Urząd powinien wyciągać konsekwencje i 
reagować, tylko Policja. Zapytał, czy Policja wszczyna postępowania wobec osób 
rozpijających małoletnich i jaka jest skala tego zjawiska w ciągu roku. Zapytał 
równieŜ, jak wiele nieletnich z zatruciem alkoholowym trafia do Centrum Pediatrii. 
 
Radny Z.Muszyński zwrócił uwagę, Ŝe waŜnym elementem przeciwdziałania 
spoŜywania alkoholu przez osoby nieletnie jest organizacja czasu wolnego dzieci i 
młodzieŜy przez szkołę. Zaproponował, aby gmina przeznaczyła środki na 
wynagrodzenia dla nauczycieli prowadzących zajęcia pozalekcyjne w sposób 
ciągły. Dodał, Ŝe akcji takich nie powinno ograniczać się do jednorazowych 
projektów.  
 
Radny K.Winiarski odnosząc się do statystyki przedstawionej przez prezydenta, z 
której wynika, Ŝe spoŜycie alkoholu przez osoby nieletnie, w odróŜnieniu od 
tendencji ogólnopolskiej, w Sosnowcu wzrasta, powodem czego jest dostępność 
alkoholu, stwierdził, Ŝe wynika ona niestety z chęci osiągnięcia jak największych 
zysków. Stwierdził, Ŝe sytuacja taka jest równieŜ w czasie imprez organizowanych 
przez miasto, np. Dni Sosnowca. 
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Zastępca prezydenta Z.Jaskiernia odpowiadając na zadane pytania i zgłoszone 
uwagi, poinformował, Ŝe: 
- Z posiadanych statystyk wynika, Ŝe następuje spadek konsumentów alkoholu wśród 
13-latków i Sosnowiec nie odbiega tu od średniej krajowej. 
- Odnośnie propozycji radnego A.Kalańskiego, to inicjatywa, o którą apeluje, miała 
miejsce w Parku Środula – całodniowy festyn „W zdrowym ciele zdrowy duch” ze 
stoiskami pro-zdrowotnymi, zakończony koncertem zespołu ”Varius Manx”.  
- Z pozytywną opinią radnych spotkał się poruszany wielokrotnie temat psa 
wyspecjalizowanego w wykrywaniu narkotyków, ale natrafił on róŜne reakcje w 
środowisku szkolnym. W kwestii tej najwaŜniejsze jest jednak stanowisko 
sosnowieckiej Policji. 
- Odnośnie wniosku radnego W.Wójcika, naleŜy stwierdzić, Ŝe podmioty realizujące 
działania profilaktyczne w ramach Gminnego Programu Profilaktyki i 
Przeciwdziałania Problemom Alkoholowym są podmiotami wysoko 
wyspecjalizowanymi. WaŜnym elementem jest uczestnictwo w tych szkoleniach 
rodziców, dlatego Komisja konkursowa będzie się musiała zastanowić, jak 
zmotywować te podmioty i ewentualność przyznawania środków na programy 
profilaktyczne uwarunkować moŜliwością udziału w nich rodziców.  
- Temat zajęć pozalekcyjnych jest nadal aktualny i Wydział Edukacji apelował 
będzie do szkół o zainteresowanie nim nauczycieli.  
 
Przewodniczący D.Miklasiński poinformował, Ŝe ciągle styka się z rodzicami dzieci, 
które trafiają do szpitala pod wpływem alkoholu z róŜnymi urazami. Jego zdaniem 
wszystkie te przypadki mają miejsce z winy rodziców, a powody są róŜne od 
przyczyn ekonomicznych po zwykłe lekcewaŜenie problemu. Dodał, Ŝe tygodniowo 
na jego oddział przyjmowanych jest średnio dwoje nastolatków, natomiast zatruć 
alkoholowych trafiających na pediatrię jest prawdopodobnie więcej. Zwrócił uwagę, 
Ŝe do Izby Wytrzeźwień trafia niewielu nastolatków, poniewaŜ zwykle mają oni jakiś 
uraz i trafiają do szpitala.  
 
Radny P.Wydra stwierdził, Ŝe większość przypadków pijaństwa wśród młodzieŜy 
ma miejsce podczas absencji w szkole, czyli wagarów. Poinformował 
jednocześnie, Ŝe istnieje przepis, na podstawie którego na rodziców dziecka 
opuszczającego zajęcia moŜna nałoŜyć karę pienięŜną, jednak jest on martwy. 
Zaproponował, aby zdopingować dyrektorów szkół do stosowania tego przepisu.  
 
 
Wobec zakończenia dyskusji przewodniczący D.Miklasiński ogłosił przerwę do 
godziny 1445. 
 
 
Przerwa trwała od godziny 1415 do godziny 1450. 
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Ad.10.Rozpatrzenie projektów uchwał.  
 
Ad.10.1.Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr 

353/XXVIII/08 Rady Miejskiej w Sosnowcu z dnia 24 kwietnia 2008 roku w 
sprawie przyznania dotacji w roku 2008 na roboty budowlane i konserwację 
obiektów zabytkowych wpisanych do rejestru zabytków Województwa 
Śląskiego z terenu miasta Sosnowca. 

 
Przewodniczący D.Miklasiński przedstawił pozytywne opinie Komisji Kultury, Sportu i 
Rekreacji oraz Komisji BudŜetowej. 
 
Uwag brak. 
 
W wyniku głosowania, w którym udział wzięło 18 radnych: 

    za                    - 17, 
    przeciw            -  0, 
    wstrzymało się -  1, 

została podjęta uchwała Nr 459/XXXIV/08, której druk stanowi załącznik do 
protokołu. 
 
Ad.10.2.Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr 263/XX/07 

Rady Miejskiej w Sosnowcu z dnia 29.11.2007 r. w sprawie przyjęcia do 
realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na rok 2008 z późniejszą 
zmianą. 

 
Przewodniczący D.Miklasiński przedstawił pozytywną opinię Komisji Zdrowia, 
Rodziny i Opieki Społecznej. 
 
Uwag brak. 
 
W wyniku głosowania, w którym udział wzięło 19 radnych: 

    za                    - 18, 
    przeciw            -  0, 
    wstrzymało się -  1, 

została podjęta uchwała Nr 460/XXXIV/08, której druk stanowi załącznik do 
protokołu. 
 
Ad.10.3.Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przekształcenia Zakładu 

Lecznictwa Ambulatoryjnego w Sosnowcu przy ul. Wawel 15 poprzez 
przeniesienie działalności Poradni Zdrowia Psychicznego i Poradni dla Osób 
UzaleŜnionych od Alkoholu do przychodni Rejonowo – Specjalistycznej nr 10 
w Sosnowcu przy ulicy Hallera 5 oraz poprzez przeniesienie działalności 
Miejskiego Ośrodka Psychoterapii i Leczenia UzaleŜnienia od Alkoholu w 
Sosnowcu do siedziby przy ulicy 3 Maja 33. 

 
Przewodniczący D.Miklasiński przedstawił pozytywną opinię Komisji Zdrowia, 
Rodziny i Opieki Społecznej oraz poinformował, Ŝe autopoprawkę otrzymali wszyscy 
radni. 
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Uwag brak. 
 
W wyniku głosowania, w którym udział wzięło 21 radnych: 

    za                    - 21, 
    przeciw            -  0, 
    wstrzymało się -  0, 

została podjęta uchwała Nr 461/XXXIV/08, której druk stanowi załącznik do 
protokołu. 
 
Ad.10.4.Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian budŜetu miasta 

Sosnowca na 2008 r. /zmiana X/. 
 
Przewodniczący D.Miklasiński przedstawił pozytywną opinię Komisji BudŜetowej. 
 
Zastępca prezydenta R.Łukawski zgłosił autopoprawkę polegającą na zmianie nazwy 
zadania w załącznikach nr 5 i 6 w dziale 750 Administracja Publiczna, poprzez 
wykreślenie w załączniku 5, dziale 759 słów „Szpitala Miejskiego nr 2 na budynek 
biurowy cz.I budynku” i pozostawienie nazwy w brzmieniu: „Zmiana sposobu 
uŜytkowania budynku przy ul. 3 Maja 33”. Takie samo brzmienie otrzymuje równieŜ 
nazwa zadania w załączniku nr 6 poz. V.1.1. 
 
Radny K.Haładus stwierdził, Ŝe w projekcie uchwały pojawia się zwiększenie 
dochodów z tytułu podatku od nieruchomości o 3 mln zł. Zapytał, skąd wzięło się tak 
duŜe zwiększenie. Wyraził zadowolenie z powodu urealnienia budŜetu i braku 
konieczności emitowania obligacji komunalnych, natomiast za niewłaściwe uznał 
zdjęcie z działu Transport i łączność kwoty 25 mln zł oraz zmniejszenie wydatków na 
salę koncertową.  
 
Zastępca prezydenta R.Łukawski poinformował, Ŝe: 
Zdjęcie środków nie wiąŜe się z usunięciem tego zadania z planu prac 
inwestycyjnych, tylko wynika z braku moŜliwości rozpoczęcia tego zadania w roku 
bieŜącym z powodu konieczności zmiany usytuowania sceny, a co za tym idzie 
zmiany projektu. Z powodu wzrostu wartości zadania ponad 20 mln zł, uzgodniono, 
Ŝe o większe środki na dofinansowanie miasto ubiegać się będzie w Krajowym 
Programie Operacyjnym w I kwartale 2009 r.  
Zdjęcie z wydatków w dziale Transport i łączność kwoty 25 mln zł wynika z powodu 
braku dofinansowania zewnętrznego, o którym mówione było na początku sesji.  
 
Skarbnik Miasta J.Kaczor wyjaśnił, Ŝe wbrew pozorom nie jest proste precyzyjne 
zaplanowanie wpływów z tytułu podatku od nieruchomości, poniewaŜ jest on 
szacowany na poziomie lat ubiegłych. Dodał, Ŝe wielkość dochodów uzyskanych z 
tego tytułu uzaleŜniona jest od  wpływów zaległości, czego nie da się zaplanować. W 
tym przypadku miasto uzyskało wpływ z zaległości od syndyka Technologie Buczek.  
 
Radny K.Winiarski zapytał, czy w bieŜącym roku zostały wydatkowane jakieś środki z 
zaplanowanych 2 mln zł w dziale 926 – Kultura fizyczna i sport poz. XIV.2.1., a jeŜeli 
nie, to dlaczego kwota ta nie została zdjęta z planu. Wyraził równieŜ wątpliwość, czy 
to zadanie w ogóle będzie realizowane. 
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Zastępca prezydenta R.Łukawski wyjaśnił, Ŝe kwota ta pozostała w planie, aby 
miasto miało podstawę do rozpoczęcia procedury przetargowej na wybór projektanta 
na realizację drugiej trybuny.  
 
Radny K.Winiarski stwierdził, Ŝe tłumaczenie to nie przekonuje go, poniewaŜ 
jednocześnie z pozycji: Modernizacja Stadionu Ludowego (a więc tej, gdzie moŜna 
by pozostawić środki na drugą trybunę) zdejmowana jest kwota ponad 3 mln zł. 
 
Zastępca prezydenta R.Łukawski poinformował, Ŝe środki zdejmowane są z powodu 
braku moŜliwości realizacji innego zadania, a mianowicie budowy boisk treningowych 
ze sztuczną nawierzchnią.  
 
Radny K.Winiarski zwrócił uwagę, Ŝe w programie inwestycyjnym znajdują się dwie 
pozycje: 1) Modernizacja Stadionu Ludowego i 2) Budowa boiska o nawierzchni z 
trawy syntetycznej na obiekcie Stadion Ludowy wraz z zapleczem. Zapytał, z której z 
tych pozycji zdejmowane są przez prezydenta środki. 
 
Zastępca prezydenta R.Łukawski stwierdził, Ŝe musi poddać ponownej analizie te 
zapisy. 
 
Skarbnik Miasta J.Kaczor wyjaśnił, Ŝe nieporozumienie to wynika z faktu, Ŝe w 
tegorocznym budŜecie nie było tego podziału, który jest w wieloletnim planie 
inwestycyjnym i budowa boisk ze sztuczną nawierzchnią mieściła się ogólnym 
zadaniu: Modernizacja Stadionu Ludowego. 
 
Zastępca prezydenta R.Łukawski poinformował, Ŝe uwaga radnego zostaje przyjęta i 
zostanie dokonana zmiana w wieloletnim planie inwestycyjnym, aby zadania te 
znajdowały się w jednej pozycji. 
 
Radny Z.Dziewanowski zapytał, czy ma rozumieć, Ŝe środki w wysokości ponad 50 
tys. zł zapisane w pozycji XIX.1.20. wieloletniego planu inwestycyjnego dotyczyły 
tylko wykonania projektu Skate Parku w Kazimierzu. Zwrócił uwagę, Ŝe na lata 2009-
2010 wielkość środków na to zadanie wynosi „0” i zapytał, czy oznacza to, Ŝe gmina 
rezygnuje z realizacji tego zadania. 
 
Zastępca prezydenta R.Łukawski poinformował, Ŝe zadanie nie zostaje zdjęte, ale 
wysokość środków na lata następne ujęta zostanie w nowym planie inwestycyjnym, 
po zaplanowaniu budŜetu na rok 2009, a obecny zapis ma na celu jedynie 
utrzymanie tego zadania w wieloletnim planie inwestycyjnym. 
 
Radny Z.Dziewanowski zwrócił uwagę, Ŝe zaplanowana kwota na to zadanie 
wynosiła 300 tys. zł, a w planie widnieje zapis opiewający na 50 tys. zł 
 
Zastępca prezydenta R.Łukawski uspokoił radnego, wyjaśniając Ŝe w nowym planie 
inwestycyjnym znajdą się wszystkie właściwe zapisy, a obecnie utrzymany jest 
jedynie tytuł tego zadania. 
 
Radny K.Winiarski zwrócił uwagę, Ŝe w wieloletnim planie inwestycyjnym na lata 
2009 i 2010 od początku były zera, poniewaŜ ten tor miał zostać skończony w roku 
2008 za kwotę 300 tys. zł. Dodał, Ŝe w międzyczasie wartość tego zadania wzrosła, 
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co nie znalazło odzwierciedlenia w planie inwestycyjnym. Obecnie z zadania tego 
zdejmuje się kwotę 285 tys. zł i nie przechodzi ona na lata następne, podczas gdy 
skarbnik miasta przedstawiając te zmiany na posiedzeniach Komisji Rozwoju Miasta i 
Ochrony Środowiska oraz Komisji BudŜetowej, mówił, Ŝe kwota ta zostanie 
przesunięta na lata następne. Podkreślił, Ŝe osobiście nie jest zwolennikiem budowy 
tego Skate Parku, ale widzi tu pewną niekonsekwencję. 
 
Zastępca prezydenta R.Łukawski wyjaśnił, Ŝe kiedy przyjęty zostanie budŜet na rok 
2009 i określony zakres realizacji tego zadania, wówczas wprowadzone zostaną 
odpowiednie zapisy w planie inwestycyjnym. 
 
Prezydent K.Górski przeprosił za chwilową nieobecność spowodowaną 
koniecznością przeprowadzenia rozmów z przedstawicielami Operetki Warszawskiej, 
z uwagi na potwierdzenie z Ministerstwa Kultury realizacji Turnieju Tenorów im. 
J.Kiepury. Odnośnie bieŜącej dyskusji poprosił radnych o cierpliwość, poniewaŜ z 
powodu końca roku i tworzenia nowego planu inwestycyjnego, nie zostały 
zaktualizowane wszystkie zapisy wieloletniego planu inwestycyjnego, a tylko niektóre 
z nich. Zasygnalizował, Ŝe przyszłoroczny budŜet będzie jeszcze bardziej 
skomplikowany i ambitny, poniewaŜ istnieje moŜliwość pozyskania jeszcze większej 
ilości środków zewnętrznych.  
 
Radny W.Wójcik stwierdził, Ŝe część inwestycji gmina realizuje tylko ze środków 
własnych i nie rozumie dlaczego i one zostały przesunięte. Interesuje go szczególnie 
kwestia Placu papieskiego, do realizacji kolejnego etapu którego juŜ w bieŜącym 
roku, prezydent zobowiązany został uchwałą Rady Miejskiej. Poprosił, aby inwestycji 
tej nie odkładać, ale pewne elementy wykonać juŜ teraz, bez względu na trwającą na 
temat jego kształtu dyskusję. Rozumiejąc, Ŝe niektóre przesunięcia w planie są 
konieczne, a jednocześnie nie rozumiejąc decyzji o zaniechaniu tych działań, 
poinformował, Ŝe członkowie Klubu Radnych PiS oraz radny niezrzeszony A.Kalański 
głosować będą przeciwko podjęciu tej uchwały.  
 
Zastępca prezydenta R.Łukawski przypomniał, Ŝe są dwie koncepcje 
zagospodarowania Placu papieskiego, które przedstawione zostały Radzie 
nadzorczej Spółdzielni Mieszkaniowej i jej prezesowi, którzy do najbliŜszego wtorku 
zobowiązali się przeanalizować otrzymany materiał i opowiedzieć się za jedną z 
koncepcji. Zwrócił uwagę, Ŝe jest to konieczne z uwagi na fakt, Ŝe duŜa część tego 
terenu naleŜy do Spółdzielni Mieszkaniowej, z pomocą której zadanie to powinno 
zostać zrealizowane. Dodał, Ŝe po uzyskaniu ww. informacji przedstawione zostaną 
one Komisji Rozwoju Miasta i Ochrony Środowiska, a następnie po wyborze jednej z 
koncepcji rozpoczęta zostanie realizacja powyŜszego zadania, w miarę moŜliwości 
finansowych.  
 
Przewodniczący D.Miklasiński poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 
W wyniku głosowania, w którym udział wzięło 25 radnych: 

    za                    - 15, 
    przeciw            -  4, 
    wstrzymało się -  6, 

została podjęta uchwała Nr 462/XXXIV/08, której druk stanowi załącznik do 
protokołu. 
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Prezydent K.Górski podziękował radnym za podjęcie tej uchwały. Wyjaśnił, Ŝe gmina 
nie rezygnuje z zaplanowanych zadań, ale chcąc w roku przyszłym wykorzystać jak 
najwięcej środków unijnych, musi dokonać pewnych taktycznych przesunięć, 
poniewaŜ szansa otrzymania dofinansowania jest bardzo duŜa. Dodał, Ŝe brak 
pozyskania dofinansowania zewnętrznego oraz dodatkowe wpływy do budŜetu 
pozwoliły na zaniechanie w tym roku emisji obligacji na kwotę 80 mln zł. 
Poinformował jednocześnie radnych, Ŝe podobna sytuacja występuje w innych 
miastach, a takŜe w budŜecie województwa. Poprosił o dogłębną, merytoryczną 
dyskusję nad projektem budŜetu miasta na rok 2009, poniewaŜ trzeba będzie 
rozwaŜyć wydatkowanie kwoty w wysokości ok. 200-300 mln zł na inwestycje. 
Zaznaczył, Ŝe radni powinni mieć jednocześnie świadomość, Ŝe część inwestycji 
zapisana zostanie „na wyrost”, aby móc startować w konkursach na pozyskanie 
środków unijnych.  
 
Zastępca prezydenta R.Łukawski poinformował, Ŝe 3 dni temu rząd analizując 
sytuację i stan techniczny mieszkań komunalnych w Polsce stwierdził, Ŝe w celu 
ratowania substancji mieszkaniowej i zapobiegnięciu dalszej jej degradacji, 
przeznaczyć z rezerwy budŜetowej środki na dofinansowanie dla domów 
noclegowych i ogrzewalni oraz wesprzeć budowę nowych mieszkań komunalnych.  
 
Przewodniczący D.Miklasiński wyraził nadzieję, Ŝe projekt budŜetu na rok 2009 
zostanie przedstawiony w sposób realny, aby radni zdawali sobie sprawę ze 
wszystkich jego zapisów. 
 
 
Ad.10.5.Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyraŜenia opinii dotyczącej 

projektu uchwały Rady Miasta Siemianowic Śląskich w sprawie reorganizacji 
samodzielnego publicznego zakładu opieki zdrowotnej pn. „Szpital Miejski w 
Siemianowicach Śląskich” poprzez likwidację oddziału otolaryngologicznego 
Szpitala Miejskiego w Siemianowicach Śląskich. 

 
 
Przewodniczący D.Miklasiński przedstawił pozytywną opinię Komisji Zdrowia, 
Rodziny i Opieki Społecznej. 
 
Uwag brak. 
 
W wyniku głosowania, w którym udział wzięło 25 radnych: 

    za                    - 23, 
    przeciw            -  1, 
    wstrzymało się -  1, 

została podjęta uchwała Nr 463/XXXIV/08, której druk stanowi załącznik do 
protokołu. 
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Ad.10.6.Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchylenia uchwały Nr 
376/XXVI/04 Rady Miejskiej w Sosnowcu z dnia 27 maja 2004 r. 
zatwierdzającej Statut Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Sosnowcu 
oraz uchwały nr 117/IX/07 Rady Miejskiej w Sosnowcu z dnia 28 lutego 2007 
r. wprowadzającej zmiany w Statucie Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej 
w Sosnowcu. 

 
Przewodniczący D.Miklasiński przedstawił pozytywną opinię Komisji Zdrowia, 
Rodziny i Opieki Społecznej. 
Uwag brak. 
 
W wyniku głosowania, w którym udział wzięło 24 radnych: 

    za                    - 24, 
    przeciw            -  0, 
    wstrzymało się -  0, 

została podjęta uchwała Nr 464/XXXIV/08, której druk stanowi załącznik do 
protokołu. 
 
 
Ad.10.7.Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania statutu Miejskiemu 

Ośrodkowi Pomocy Społecznej w Sosnowcu. 
 
Przewodniczący D.Miklasiński przedstawił pozytywną opinię Komisji Zdrowia, 
Rodziny i Opieki Społecznej. 
 
Uwag brak. 
 
W wyniku głosowania, w którym udział wzięło 24 radnych: 

    za                    - 24, 
    przeciw            -  0, 
    wstrzymało się -  0, 

została podjęta uchwała Nr 465/XXXIV/08, której druk stanowi załącznik do 
protokołu. 
 
 
Ad.11.Interpelacje, zapytania i wnioski.  
 
Przewodniczący D.Miklasiński przypomniał, Ŝe zgodnie z regulaminem zgłoszony 
wniosek powinien zawierać projekt rozstrzygnięcia w sprawie będącej przedmiotem 
wniosku, uzasadnienie wniosku i wskazanie adresata wniosku. Poinformował 
równieŜ, Ŝe wpłynęła na piśmie interpelacja od pana radnego Z.Kempnego, którą 
przekaŜe prezydentowi. 
 
Radny A.Wolski zgłosił trzy interpelacje: 
- Zapytał, kto był organizatorem spotkania w Szkole Podstawowej nr 1 przy 
ul.Niepodległości, które dotyczyło termomodernizacji osiedla Rudna I i dlaczego na 
spotkanie to nie zostali zaproszeni inicjatorzy tej inwestycji. Zaproponował, aby w 
przyszłości na takie spotkania zapraszani byli wszyscy radni. 
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- Zaproponował, aby punkt porządku dziennego: Odpowiedzi na interpelacje, 
zapytania i wnioski realizowany był w sposób dotychczasowy, a nie w taki sposób jak 
miało to miejsce podczas dzisiejszej sesji, poniewaŜ co prawda Przewodniczący 
zgodnie z regulaminem poinformował o interpelacjach, które wpłynęły w okresie 
międzysesyjnym, natomiast pominął interpelacje wniesione podczas poprzedniej 
sesji. Wyraził równieŜ obawę, Ŝe radni chcąc realizować zapis regulaminu mówiący o 
tym, Ŝe w razie odpowiedzi niezadawalającej wnioskodawca moŜe skierować sprawę 
do właściwej komisji oraz wniosek o umieszczenie tej sprawy w sesji, radni będą 
wnosili na sesję wszystkie niezałatwione sprawy. Za właściwe uznał równieŜ bieŜące 
ustosunkowanie się prezydenta lub jego zastępcy do spraw, które były przedmiotem 
interpelacji. 
- Poprosił o doprecyzowanie odpowiedzi na interpelację zgłoszoną na poprzedniej 
sesji, dotyczącą chodnika pomiędzy ul. Czeladzką i ul. Suchą. Przypomniał, Ŝe w 
swojej interpelacji bardzo wyraźnie wnioskował o wykonanie tego zadania w roku 
2009 i poprosił o konkretną odpowiedź, czy zadanie to będzie ujęte w roku 2009, 
poniewaŜ nie wynika to z udzielonej odpowiedzi.  
 
Przewodniczący D.Miklasiński stwierdził, Ŝe na interpelacje złoŜone do prezydenta 
radny otrzyma odpowiedź pisemną.  
 
Radny K.Haładus poparł wniosek radnego A.Wolskiego odnośnie formy realizacji 
punktu: Odpowiedzi na interpelacje, zapytania i wnioski. Zwrócił równieŜ uwagę, Ŝe 
pisemną odpowiedź dostaje radny tylko i wyłącznie na swe Ŝyczenie, o czym mówi 
punkt 9 § 17 Regulaminu Rady Miejskiej, czyli standardem jest odpowiedź ustna na 
sesji. Dodał, Ŝe mając świadomość, iŜ podczas sesji nie mogą być udzielane 
odpowiedzi na wszystkie zgłaszane interpelacje, to w kwestiach waŜnych społecznie 
powinna być taka moŜliwość. 
Zapytał równieŜ radcę prawnego o problem, jaki wyniknął na początku sesji, 
dotyczący nieprzyjęcia protokołu z sesji poprzedniej, poniewaŜ § 26 punkt 7 
Regulaminu mówi, iŜ radni mogą zgłaszać poprawki lub uzupełnienia do protokołu do 
dnia poprzedzającego termin następnej sesji. Dodał, Ŝe nie było to praktykowane do 
tej pory, dlatego dla wszystkich jest to niecodzienna sytuacja, ale jego zdaniem 
protokół naleŜałoby uzupełnić. Zapytał, co moŜna zrobić w takim przypadku.  
 
Przewodniczący D.Miklasiński zapytał, czy moŜliwa jest sytuacja, Ŝe protokół w ogóle 
nie zostanie przyjęty. Dodał, Ŝe taki precedens ma zawsze miejsce w przypadku 
protokołu z ostatniej sesji w kadencji. 
 
Radca prawny M.Jankiewicz stwierdziła, Ŝe obowiązujący jest zapis Regulaminu 
Rady Miejskiej, którzy radni poprzedniej kadencji przyjęli uchwałą i który nie został 
zmieniony do tej pory. Dodała, Ŝe z punktu widzenia celowościowego, zasadnym jest, 
Ŝeby termin uzupełnienia protokołu był w jakiś sposób ograniczony, poniewaŜ trudno 
wyobrazić sobie sytuację, gdy ktoś wniesie o uzupełnienie protokołu sesji, która 
odbyła się na przykład pół roku wcześniej. Wydaje się więc, Ŝe termin miesięczny, bo 
tak mniej więcej te sesje się odbywają, jest wystarczającym do tego, Ŝeby moŜna 
było rozstrzygnąć o ewentualnym uzupełnieniu protokołu, zwłaszcza, Ŝe wtedy 
jeszcze uczestnicy mają jakiś obraz przebiegu sesji w pamięci, a czym dalej, tym on 
się bardziej zaciera. Odnośnie natomiast pytania przewodniczącego, to nieprzyjęcie 
protokołu nie wywołuje Ŝadnych skutków, poniewaŜ regulamin o tym nie wspomina.   
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ZauwaŜyła, Ŝe skoro Ŝaden z radnych nie zgłosił Ŝadnych uzupełnień, to poprzez fakt 
nie złoŜenia zastrzeŜeń, radni milcząco zaakceptowali przebieg sesji i brzmienie 
protokołu. 
 
Radny Z.Kempny zainspirowany informacją radnego Sejmiku o moŜliwościach 
składania projektów w ramach Narodowego Programu Budowy Dróg Lokalnych, 
zapytał, czy gmina złoŜyła jakiś projekt i czy jest jakiś graniczny czas składania takich 
projektów. Zapytał równieŜ, w jakim procencie złoŜony projekt gminy byłby 
finansowany ze źródeł zewnętrznych, a w jakim obciąŜałby gminę i czy w ramach 
tego projektu moŜna aplikować o środki, projektując ścieŜki rowerowe.  
 
Prezydent K.Górski poinformował, Ŝe: 
Jest to program uruchomiony w ostatnim czasie, w kwocie ok. 1 mld zł. Według 
zapisów programu moŜna uzyskać 50% dofinansowania do dróg krajowych, a kwota 
dofinansowania w tym roku moŜe wynosić maksymalnie 2 mln zł, czyli wartość 
inwestycji moŜe wynosić ok. 4 mln zł lub więcej, jeŜeli gmina zdecyduje się 
wyasygnować więcej środków własnych. Dla małych gmin wiejskich, które na swoim 
terenie posiadają drogi krajowe, jest to program korzystny, natomiast dla tak duŜych 
miast jak Sosnowiec stanowi on kroplę w morzu potrzeb. Zostanie oczywiście 
sprawdzone, czy nasze miasto moŜe skorzystać z tego programu.  
W załoŜeniu program ten ma się samofinansować i jest on nieco podobny do 
programu „Orlik”, gdzie gmina płaci VAT, który w roku następnym jest doliczany do 
środków przeznaczonych na realizację programu. Jest to program motywacyjny, aby 
wydawać więcej pieniędzy na drogi. 
 
Przewodniczący D.Miklasiński stwierdził, Ŝe radny Z.Kempny uzyskał odpowiedź na 
swoją interpelację. 
 
Radny Z.Muszyński zapytał, czy prawdą jest wiadomość przedstawiona w reportaŜu 
telewizyjnym na temat linii tramwajowej nr 15, Ŝe Sosnowiec nie otrzymał pieniędzy, 
poniewaŜ nie był do tej inwestycji przygotowany i nie posiadał projektu. Przypomniał, 
Ŝe o projekcie tym mówiono w naszym mieście od wielu lat, tłumacząc nim nawet 
brak radykalnych rozwiązań odnośnie ronda papieskiego, przez które linia ta miała 
przebiegać. 
 
Prezydent K.Górski poinformował, Ŝe: 
Budowa linii nr 15 planowana była od wielu lat. W trakcie kadencji Marszałka 
Województwa M.Czarskiego wprowadzono program budowy przedłuŜenia linii nr 15 
jako program inwestycji wojewódzkiej, poniewaŜ Tramwaje Śląskie były wówczas 
firmą państwową. W pewnym momencie stwierdzono, Ŝe korzystniejszym byłoby, aby 
grunty pod inwestycję wykupywała gmina, poniewaŜ inwestycja będzie na jej gruncie. 
Sosnowiec podjął się tego zadania. Następnie władze wojewódzkie doszły do 
wniosku, Ŝe ze względu, iŜ jest to inwestycja wojewódzka, powinno się przekazać 1 
mln zł do budŜetu województwa, aby marszałek dokończył wykup działek. Pieniądze 
zostały przekazane, ale przez kolejny rok nic się nie działo. Następnie stwierdzono, 
Ŝe dokumentacja jest mało aktualna, poniewaŜ są nowe pomysły i niejako 
przymuszono miasto do jej przejęcia. Sosnowiec cały czas przygotowywał się do tej 
inwestycji, ale na forum władz wojewódzkich twierdzono, Ŝe nie ma się po co 
spieszyć, poniewaŜ i tak w tym roku raczej nie będzie Kontraktu Regionalnego.  
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Kosztem Zagłębia Kontrakt Regionalny poświęcony rekompensacie za likwidację 
kopalń na kwotę ponad 2 mld zł, przeszedł w całości na Śląsk. Ze środków tych 
wybudowane zostały szpitale, drogi i inne obiekty, m.in. oczyszczalnia wody w 
Goczałkowicach. Tak jak Ŝyczył sobie Urząd Marszałkowski, Sosnowiec zgodził się, 
Ŝe rozbudowa linii nr 15 nie jest inwestycją gminną i powinny ją realizować Tramwaje 
Śląskie. Z końcem roku 2007 przekazano informację, Ŝe w roku 2008 nie będzie 
raczej tej inwestycji, w związku z tym Sosnowiec przygotowywał się do niej bez 
pośpiechu, czekając na informację o sposobie dalszego procedowania w tej kwestii. 
W tym czasie Katowice zostały powiadomione, aby w trybie pilnym wykonać 
dokumentację jakiejkolwiek linii, poniewaŜ mogą pojawić się pieniądze. W styczniu-
lutym zrobiono więc przetarg na dokumentację pod linię nr 15, nie informując o tym 
Sosnowca i umieszczono ją w Kontrakcie Regionalnym, jako kontynuację linii 6 i 41. 
Na inwestycję tą otrzymano środki w wysokości 53 mln zł, a Urząd Marszałkowski 
wysłał pismo do Tramwajów Śląskich, które nie poinformowały o tym fakcie nikogo, 
poza gminami, których projekt Katowic dotyczył (Chorzów, Ruda Śląska, Katowice). 
Środki podzielone zostały w taki sposób, Ŝe 19 mln zł przeznaczone zostało na 
zakup tramwajów, kilkanaście mln zł przekazano zostaje Rudzie Śląskiej i 
Chorzowowi na dokończenie linii, natomiast 23 mln zł przeznaczono na nową 
inwestycję linii nr 15, kompletnie nie związaną z Kontraktem Regionalnym. Załatwia 
to problem Katowic, które po upadłości firmy PRINś przez ostatnie 2 lata mają 
rozkopaną ul. Warszawską. Niestety o fakcie tym, Ŝe środki rozdysponował sam 
dyrektor Tramwajów Śląskich, nikt nie powiadomił właściciela Tramwajów Śląskich, 
czyli KZK GOP. Obecnie nie moŜna zrobić nic, poza złoŜeniem protestu, co teŜ 
uczyniono. Protestował równieŜ prezes KZK GOP, poniewaŜ są to zbyt duŜe 
pieniądze, aby przy ich rozdziale lekcewaŜyć partnerów gospodarczych.  
PoniewaŜ po podziale pieniędzy pochodzących z Unii Europejskiej województwo 
poukładane zostanie na wiele następnych lat, naleŜy działać wspólnie ponad 
podziałami, aby podział ten był sprawiedliwy. Od stycznia bieŜącego roku powstał 
NUTS Zagłębiowski. Obecnie istnieje 8 statystycznych regionów. Są to: Gliwice, 
Bytom, Katowice, Sosnowiec, Tychy, Rybnik, Częstochowa i Bielsko Biała. Obecnie 
powinno się dąŜyć do tego, aby Marszałek Województwa i wszyscy władni tego 
województwa dzielili środki proporcjonalnie do ilości mieszkańców w NUTS-ach. 
Zagłębie przez pewien okres czasu nie dopominało się o te środki poniewaŜ 
mówiono, Ŝe zostało on dofinansowane w latach 80-tych i teraz naleŜy wyrównać 
szanse. Jednak w ostatnich latach po stronie śląskiej wybudowane zostały: 
autostrada A-4, średnicówka, drogi łączące te dwie arterie, linie szybkiego tramwaju 
nr 6 i 41. Zagłębie finansowało te inwestycje z własnych podatków. Średnicówka 
finansowała była z kredytu, który wszyscy muszą spłacić. Autostrada równieŜ w 
części wybudowana została z kredytu, natomiast węzeł murckowski wybudowany 
został kosztem podatników z całego kraju. W tym samym czasie Sosnowiec 
gospodarzył się własnym budŜetem. Przy budŜecie Marszałka rzędu 2 mld zł z 
prostego podziału na NUTS-y, dla naszego NUTS-u przypada ok. 300 mln zł rocznie. 
Niekoniecznie pieniądze te powinny być przeznaczone na inwestycje. Z pieniędzy 
tych dofinansowanie powinien otrzymywać np. Teatr Zagłębia lub Pałac Kultury w 
Dąbrowie Górniczej i Teatr Dzieci Zagłębia w Będzinie, podobnie jak ma to miejsce w 
części śląskiej. Środki, które pochodzą z naszych podatków, powinny do nas wracać. 
Nie moŜemy zadawalać się kilkoma milionami złotych dofinansowania na jakieś 
drobne inwestycje, kiedy w tym samym czasie znacznie większe środki pochodzące 
z podatków z naszego NUTS-u przeznaczane są na inwestycje w innej części 
województwa śląskiego. Podział podatków powinien być sprawiedliwy, poniewaŜ 
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Unia Europejska daje pieniądze na wyrównanie szans dla całego regionu. Nasze 
drogi zbudowane były 30 lat temu i wymagają remontów, a wszystkie programy 
dotyczące drobnych kwot nie zaspakajają naszych potrzeb i nie są adekwatne do 
środków, jakimi dysponuje Marszałek Województwa poprzez RPO i własny budŜet.  
Z prostego podziału w oparciu o ilość mieszkańców Sosnowiec z budŜetu 
województwa powinien otrzymywać ok. 100 mln zł rocznie.  
 
Radny Z.Dziewanowski przypomniał, Ŝe w Sosnowcu w ostatnim czasie 
wyremontowano wiele przystanków autobusowych, ale niektóre z nich nie posiadają 
wiat. Stwierdził, Ŝe ma na myśli przystanki w Kazimierzu Górniczym przy 
komisariacie, czyli skrzyŜowaniu ulic Kościuszkowców, Głównej i Armii Krajowej. 
Dodał, Ŝe przy ul. Głównej, gdzie kursuje autobus 622 w stronę centrum Sosnowca 
wsiada mnóstwo ludzi, a nie ma tam wiaty, co w okresach jesienno zimowych bywa 
bardzo uciąŜliwe. Podobna sytuacja występuje na przystanku w stronę Dąbrowy 
Górniczej, gdzie zatrzymują się autobusy linii 928, 28, 34, z których korzysta bardzo 
wiele osób, a takŜe dwóch przystankach przy ul. Armii Krajowej.  
Zdając sobie sprawę, Ŝe problem wynika być moŜe ze zbyt wąskiego chodnika, na 
którym nie moŜna ustawić standardowych wiat, zaproponował, aby zastosować tam 
inne rozwiązanie, np. konstrukcję wiat w kształcie litery „L”. Poprosił o udzielenie 
odpowiedzi pisemnej. 
 
Przewodniczący D.Miklasiński dodał, Ŝe podobny problem występuje przy ul. 
Kleeberga. 
 
Radny M.Godek zaapelował do Przewodniczącego, aby na łamach prasy nie 
wypowiadał się, Ŝe radni są niezdyscyplinowani i leniwi, poniewaŜ radni czują się tym 
obraŜeni, tym bardziej, Ŝe wypowiedzi takie wywołują lawinę pytań i niepotrzebnych 
dyskusji. Stwierdził, Ŝe Rada nie po to wybrała radnego D.Miklasińskiego na swojego 
przewodniczącego, aby w ten sposób oceniał wszystkich radnych. Stwierdził, Ŝe 
radni nie czują się niezdyscyplinowani, ani leniwi.  
Zaapelował równieŜ do Prezydenta, aby powstrzymał na wodzy niektórych swoich 
współpracowników, by nie łajali radnych na sesjach, podając za przykład dzisiejsze 
zachowanie pana Rykały, który jego zdaniem niestosownie potraktował wypowiedzi i 
zapytania radnych do radnego Sejmiku Wojewódzkiego.  
 
Przewodniczący D.Miklasiński stwierdził, Ŝe Ŝadnej swojej wypowiedzi w prasie nie 
autoryzował.  
 
Radny Z.Muszyński poprosił o przekazanie na najbliŜsze posiedzenie komisji wykazu 
projektów zgłoszonych lub przygotowywanych do zgłoszenia przez jednostki 
organizacyjne Urzędu Miejskiego oraz jednostki podległe Urzędowi Miejskiemu w 
Sosnowcu, zawierające wnioski o dofinansowanie zewnętrzne. Poinformował, Ŝe 
podczas posiedzenia Komisji Zdrowia, Rodziny i Opieki Społecznej w dniu 16 
października br. radni otrzymali informacje, Ŝe w chwili obecnej w ogóle nie ma 
złoŜonych wniosków. Dodał, Ŝe na podstawie uzyskanej na ten temat informacji, 
radni będą mogli wyciągnąć wnioski, gdzie i o jakie środki moŜna by jeszcze 
aplikować. 
 
Przewodniczący D.Miklasiński poprosił, aby radny złoŜył tą interpelację na piśmie, 
poniewaŜ wówczas łatwiej będzie na nią odpowiedzieć. 
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Radny K.Winiarski zgłosił interpelację pod adresem wydawcy Rocznika 
Sosnowieckiego, czyli Muzeum w Sosnowcu. Poinformował, Ŝe w dniu dzisiejszym 
otrzymał egzemplarz tego najnowszego wydawnictwa i stwierdza, Ŝe jest tam wiele 
błędów. Zwrócił uwagę, Ŝe Rocznik Sosnowiecki moŜe być źródłem kolejnych 
opracowań, gdzie błędy te będą powielane. Poprosił więc Prezydenta, aby w 
przypadku takich wydawnictw, podlegały one weryfikacji i konsultacji. 
 
Przewodniczący D.Miklasiński poinformował, Ŝe redaktor Rocznika Sosnowieckiego 
pan prof. Barański parę miesięcy temu zwrócił się do niego o udzielenie informacji na 
temat opozycji sosnowieckiej w latach 80-tych i równieŜ stwierdza, Ŝe w 
opublikowanych artykułach nie wszystko zostało ujęte w sposób, jakiego by sobie 
Ŝyczył, poniewaŜ intencja autora została skierowana jakby w odwrotną stronę.  
 
Prezydent K.Górski zgodził się z uwagą radnego K.Winiarskiego, Ŝe w wydanym 
Roczniku Sosnowieckim są pewne błędy i poinformował, Ŝe właśnie z tego powodu 
po raz pierwszy nie opatrzył tego wydania własną przedmową, jak miało to miejsce 
dotychczas. Stwierdził, Ŝe zamysłem wydania tego rocznika było, aby Rocznik 
zawierał nie tylko teksty, które powstały z inicjatywy samorządu, ale równieŜ 
organizacji pozarządowych oraz ekspertów. Dodał, Ŝe na łamach tego wydawnictwa 
wypowiedziały się osoby i organizacje pozarządowe, które jak się okazało nie 
ustrzegły się błędów. Okazuje się więc, Ŝe lepszym rozwiązaniem jest nadzór 
Prezydenta i Urzędu Miejskiego nad tego typu wydawnictwami, pomimo, Ŝe firmuje je 
instytucja muzealna.  
 
Przewodniczący D.Miklasiński zaproponował radnemu K.Winiarskiemu napisanie 
sprostowania, które powinno ukazać się w formie erraty.  
 
 
Ad.12.Komunikaty.  
 
Przewodniczący D.Miklasiński poinformował, Ŝe do wglądu w Biurze Rady Miejskiej 
znajdują się:  

- Informacja Powiatowego Urzędu Pracy na temat bezrobocia, 
- Biuletyn Informacyjny Kolegium Kierownictwa za wrzesień 2008 r. 
- Protokół pokontrolny Komisji Rewizyjnej z „Kontroli przeprowadzania 

wybranych przetargów w Wydziale Organizacji Zarządzania Drogami i 
Ruchem Drogowym oraz Wydziale Inwestycji Miejskich w okresie od 
01.01.2006 do 30.06.2008 r.” 

 
Radny Z.Muszyński stwierdził, Ŝe w punkcie 6. porządku dziennego przewodniczący 
poinformował radnych, Ŝe nie otrzymał on odpowiedzi na zgłoszoną interpelację, 
tymczasem otrzymał on trzy odpowiedzi.  
 
Przewodniczący D.Miklasiński wyjaśnił, Ŝe nie posiadał informacji, Ŝe radny otrzymał 
odpowiedź.  
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Ad.13.Zako ńczenie obrad.  
 
Przewodniczący D.Miklasiński zamknął XXXIV sesję Rady Miejskiej w Sosnowcu o 
godzinie 1606.           
       

Przewodniczący  
           Rady Miejskiej Sosnowcu 

 

  Daniel Miklasiński 

Protokół sporządziła: 
 
Magdalena Filipiak 

 
Sosnowiec, 2008-11-05 
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Załącznik do p-tu 7.1.  
 
Teatr Zagłębia pełniąc słuŜebną rolę wobec mieszkańców naszego miasta, stara się 
poprzez tworzone spektakle pozyskać wielu sympatyków by przyciągnąć szeroką 
rzeszę publiczności, zarówno z naszego miasta, regionu i całego województwa. W 
ciągu roku gramy około 220 przedstawień dla około 47-50 tysięcy widzów. W 
pierwszym półroczu zagraliśmy 113 przedstawień dla 26 754 osób, co stanowi 
frekwencję na poziomie 76%. W pierwszych dwóch miesiącach tego sezonu 
frekwencja ta wyniosła 81% i to nie tylko na spektaklach porannych, ale równieŜ na 
wieczornych dla osób dorosłych. Aktualnie w Teatrze zatrudnionych jest 85 osób, w 
tym 26 osób zespołu artystycznego, w tym 21 aktorów. Początek tego sezonu był 
wyjątkowy albowiem pierwszym spektaklem tego sezonu był udział w Festiwalu 
Środkowej Europy w Koszycach, gdzie prezentowała się 13 zespołów teatralnych z 7 
krajów Europy. Spektakl przy ogromnym aplauzie publiczności oglądało kilka tysięcy 
widzów, a udział naszego teatru w przysłanym teatrowi podziękowaniu przez 
Dyrektora Artystycznego, został oceniony bardzo wysoko. W ostatnich latach w 
naszym teatrze pracowało 29 reŜyserów, 34 scenografów, 22 kompozytorów, w tym 
wielu najwybitniejszych polskich twórców. W trzech ostatnich sezonach Teatr nasz 
otrzymał: 3 Złote Maski, 3 Kreatony, 2 Nagrody im. Leny Starke Zarządu Okręgu 
ZASP-u, pięciokrotnie był nominowany, brał udział równieŜ w pięciu festiwalach 
teatralnych. 
Teatr nasz nie jest teatrem awangardowym ani eksperymentalnym, nie hołduje 
modom, nie szukała tytułów, o których głośno i sensacyjnie, nie eksperymentuje. Czy 
to znaczy, Ŝe czujnie nie obserwuje współczesnej rzeczywistości i tego, co dzieje się 
na polskich scenach? Pozwólcie Państwo, Ŝe zacytuję jednego z najlepszych 
krytyków teatralnych Jacka Sieradzkiego Redaktora Naczelnego miesięcznika 
,,Dialog": 
,,Przez nasz Teatr przewaliła się fala ,,nowych brutalistów" dominująca na przełomie 
wieku. Nasz Teatr w ślad za zachodem zapędził się głęboko w penetrację marginesu. 
Ukazywał z jednej strony siedliska dewiacji i przemocy, z drugiej nie oglądane dotąd 
subkultury prowokacyjne, anarchistyczne, negujące czy odwracające porządek 
społeczny. Dramaturgia ta, która zdominowała nasze sceny zdaje się dziś cichutko 
dogorywać i znika z orbity zainteresowań. Miał ten ruch równieŜ dobre sceny, 
otworzył oczy na obszary, których nie znaliśmy (albo nie chcieliśmy znać) pokazał w 
swoich najlepszych przejawach ból Ŝycia w poniŜeniu i odczłowieczeniu, ale miał ów 
ruch stronę niemal humorystyczną - grzeczni chłopcy reŜyserzy i dziewczęta 
reŜyserki z dobrych domów z zapałem epatowali z pomocą wulgarności, chamstwa, 
przemocy skuloną z niewygody mieszczańską widownię, kompletnie nie wiedzącą co 
ma z obrazem jakim jest częstowana zrobić".  
Czy za tym tęsknimy? Nie. Co nie znaczy, Ŝe w realizowanych spektaklach nie 
zadajemy sobie pytania, co jest dla nas waŜne? Czy tylko chcemy bawić naszego 
widza? Pytamy o kondycję współczesnego człowieka o jego los o prawdę. Chcemy 
zapoznać naszą widownię z zasobami klasycznego teatru, dla jednych to lektury, dla 
nas klasyka narodowa i literatura światowa. WaŜną pozycję naszego stałego 
repertuaru są spektakle dla dzieci i młodzieŜy. To dla wielu młodych ludzi wizyta w 
teatrze to pierwszy kontakt z prawdziwą ,,Ŝywą" sztuką, nieraz oddziaływujący na 
całe dorosłe Ŝycie. Jeden z największych i menedŜerów polskiego teatru dyr. 
Sławomir Pietras do dziś z dumą wspomina, Ŝe pierwszym spektaklem, którym 
widział i po którym zapałał miłością do teatru była ,,Calineczka" w Teatrze Zagłębia. 
Repertuar naszego teatru jest repertuarem eklektycznym, dla kaŜdego. Sztuka 
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teatralna musi bowiem bawić, relaksować, edukować ale przede wszystkim 
uwraŜliwiać ludzi i odwoływać się do ich potrzeb duchowych i emocji. Ja ze swej 
strony zapewniam, Ŝe realizując te cele staramy się odpowiedzialnie przestrzegać 
finansów publicznych, dbając jednocześnie by środki społeczne jakie otrzymujemy 
były prawidłowo i z poŜytkiem wydawane. Czy moŜna lepiej? MoŜna. Czy moŜna 
inaczej? Oczywiście, moŜna. W tym celu w najbliŜszych tygodniach powołana 
zostanie Rada Artystyczna, która będzie ciałem opiniotwórczo-doradczym, 
wyznaczającym kierunki funkcjonowania naszego teatru. Jak zawsze w teatrze 
narodzi się trochę spektakli nieudanych, trochę przeciętnych, parę waŜnych i 
wybitnych. Sukcesu nie da się zaprogramować, bowiem sztuka jak Ŝadna inna 
dziedzina Ŝycia nie da się zamknąć w ramy czy schematy. Dlatego chciałbym 
podziękować samorządowi za rozumny mecenat, za opiekę, za moŜliwość realizacji 
planów, za wsparcie duchowe i materialne teatru, za dostrzeganie waŜnej roli kultury 
czego przykładem jest dzisiejsza sesja Rady Miejskiej. Kochajcie Teatr i kochajcie 
aktorów. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 37 

Załącznik do p-tu 8.1.  
 

W 1994 roku Samorząd Gminy podjął decyzję o wprowadzeniu w naszym mieście 
programu „Sportowe szkolenie dzieci i młodzieŜy”.  W ramach programu Gmina 
zaczęła częściowo pokrywać koszty ponoszone przez kluby na utrzymanie druŜyn 
dziecięcych i młodzieŜowych. Kluby mogły pokrywać koszty m.in. zakupu sprzętu 
sportowego, wynajmu obiektów, prowadzenia zajęć (wynagrodzenie trenerów), 
obsługi sędziowskiej, przejazdu na zawody i turnieje.  
Na początku z dofinansowania korzystały 4 kluby sportowe: STS „Zagłębie”, KKS 
„Zagłębie”, STH „Zagłębie”, GKS „Kazimierz Płomień”. Od 2000 roku w miarę 
posiadanych środków finansowych pomocą obejmowane były kolejne kluby  
i stowarzyszenia sportowe. Dziś z programu korzysta 31 podmiotów. 

Nakłady finansowe Gminy Sosnowiec na program „Sportowe szkolenie dzieci  
i młodzieŜy” w latach 2005 – 2008 kształtują się następująco:  

Rok 2005r. 2006r. 2007r. 2008r. 
Kwota (w zł)  600.000 600.000 615.775 750.000 

Przekazywana przez Gminę pomoc finansowa w znacznym stopniu wpływa na 
jakość prowadzonej przez kluby działalności szkoleniowej. ZaangaŜowanie tych 
środków często staje się głównym warunkiem realizacji programu szkoleniowego, 
umoŜliwia utworzenie nowych sekcji sportowych. Oprócz bardzo popularnych 
dyscyplin takich, jak: piłka noŜna, siatkówka, tenis stołowym, pływanie, hokej na 
lodzie na terenie Sosnowca działają takŜe sekcje mniej powszechnie uprawianych 
dyscyplin, jak: kick-boxing, hokej na trawie, cheerleaders, Ŝeglarstwo. W 
poszczególnych klubach i stowarzyszeniach sportowych szkoleniem objętych jest od 
kilkudziesięciu do kilkuset osób. Mają stworzone odpowiednie warunki treningowe 
oraz moŜliwość udziału w krajowym, jak i międzynarodowym współzawodnictwie 
sportowym. Sosnowieccy sportowcy od lat odnotowują na swoim koncie wiele 
sukcesów, takŜe tych bardziej spektakularnych. Tylko w bieŜącym roku zawodnicy 
klubów i stowarzyszeń sportowych z terenu Sosnowca odnotowali wybitne 
osiągnięcia na poziomie wojewódzkim, krajowym, europejskim, a takŜe światowym. 
Wśród nich naleŜy wymienić Mistrzostwo Województwa Śląskiego Kadetek w piłce 
siatkowej w wykonaniu zawodniczek MKS-MOS Płomień, I m w Ogólnopolskim 
Turnieju Koszykówki Dziewcząt wywalczone przez koszykarki Klubu Sportowego  
JAS-FBG, widowiskowe występy lekkoatletów – na najwaŜniejszych tegorocznych  
imprezach (Mistrzostwa Polski) w róŜnych kategoriach wiekowych zdobyli do tej pory 
14 medali. Bardzo spektakularne osiągnięcia mają na swoim koncie zawodnicy 
uprawiający sporty walki, gdzie prym wiedzie ju-jitsu: wielu zawodników KS 
Budowlani odnotowało na swoim koncie najwyŜsze osiągnięcia podczas Mistrzostw 
Polski i Europy (np. I miejsce w klasyfikacji bezwzględnej Pucharu Europy Seniorów 
uzyskane przez Martynę Bierońską) czy tytuł Mistrzyń Polski Juniorów przyznany 
zawodniczkom KS Dragon. W bieŜącym roku powołano do Ŝycia Akademię Piłkarską 
„Zagłebie”, której wychowankowie docelowo zasilać będą szeregi seniorskiej druŜyny 
Zagłębia Sosnowiec. Akademia rozpoczęła juŜ nabór do czterech grup począwszy od  
przedszkolaków po rocznik 1998. Do rozgrywek PZPN zgłoszono piłkarzy z czterech 
grup wiekowych - od 1994 do 1997 rocznika. Nad szkoleniem młodych piłkarzy 
czuwa 8 osobowa kadra trenerska.  W miesiącu październiku Akademia Piłkarska 
„Zagłębie” planuje Turniej Przedszkolaków pod hasłem „Stop dla rasizmu”, 
skierowany do wszystkich przedszkoli z terenu Sosnowca.  
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Sukcesy w ramach sportu młodzieŜowego, których jest tak wiele, Ŝe nie sposób 
wszystkich wymienić, bez wątpienia świadczą o wysokiej formie zawodników 
sosnowieckich klubów i stowarzyszeń sportowych oraz szkoleniu na odpowiednim 
poziomie.  

Program sportowego szkolenia dzieci i młodzieŜy jest równieŜ jednym z zadań 
Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Sosnowcu. Obecnie szkolenie prowadzone 
jest w trzech sekcjach sportowych: hokej na lodzie, łyŜwiarstwo figurowe, szermierka.  

Na Stadionie Zimowym hokej na lodzie trenuje 6 grup rozgrywkowych  
oraz 3 klasy sportowe współtworzone z UKS „Sielec” działającym przy SP nr 17  
i Gimnazjum nr 1 oraz z UKS „Zagłębie” ZSME przy ZSO nr 14. UKS „Sielec” 
wystawia grupy młodzieŜowe w kategoriach: Mikrusy, śaki Młodsze, śaki Starsze, 
Młodzik1, Młodzik2, natomiast UKS „Zagłębie” ZSME zgłosił druŜynę do rozgrywek I 
Ligi Hokeja na Lodzie. Ponadto w klasach sportowych SP nr 17 prowadzone jest 
szkolenie mini-hokeja. Łącznie szkoleniem objętych jest 174 osoby. Zajęcia w ww. 
grupach prowadzą trenerzy: Andrzej Nowak, Jerzy Górak, Andrzej Wudecki, Cezary 
Kalisz, Marek Cholewa, Grzegorz Klich, Piotr Majewski oraz Piotr Matlakiewicz, 
którzy wraz z niepracującymi obecnie trenerami: Jarosławem Frączkiem, 
Wojciechem Musiałem, Mieczysławem Garbaczem są współtwórcami największych 
sukcesów hokeja młodzieŜowego w MOSiR Sosnowiec. 
Osiągnięte w latach 1995 – 2008 sukcesy Centralnej Ligi Juniorów (3 złote medale 
na Mistrzostwach Polski w Gdańsku, Bydgoszczy i Nowym Targu, 5 srebrnych  
w Sosnowcu, Oświęcimiu, Nowym Targu, Katowicach i Gdańsku oraz 1 brązowy  
w Nowym Targu) i Juniorów Młodszych (złoty i srebrny medal na Ogólnopolskiej 
Olimpiadzie MłodzieŜy w Nowym Targu i Tychach) to wynik wspaniałej pracy 
szkoleniowców i uzdolnionej młodzieŜy.  
Zawodnicy sekcji hokeja uczestniczą w licznych turniejach zagranicznych.  
W sekcji łyŜwiarstwa figurowego kontynuowane są tradycje dawnego Zagłębia. 
Obecnie w MOSiR Sosnowiec trenuje 20 łyŜwiarzy w wieku 7-18 lat. MOSiR 
Sosnowiec prowadzi równieŜ szkółkę łyŜwiarską, do której uczęszcza 23 dzieci  
w wieku od 4 - 6 lat.  
Liczne sukcesy w kraju i zagranicą zawodniczek: Sabiny Paśnik, Małgorzaty 
Osypińskiej, Magdaleny Machnik to wynik cięŜkiej pracy kadry szkoleniowej: ElŜbiety 
Czerneckiej, Barbary Majcherczyk, choreografa Lidii Zalewskiej oraz instruktorki 
Barbary Molendy. W minionym roku współpracę z MOSiR Sosnowiec jako trener 
gimnastyki podjęła Jolanta Kamińska. NajwaŜniejsze sukcesy sekcji łyŜwiarstwa 
figurowego to m.in.: zdobycie przez Sabinę Paśnik I miejsca w Finałach Klubowego 
Pucharu Europy we Włoszech.  

Ponadto sekcja łyŜwiarstwa czynnie uczestniczy w organizacji imprez zarówno o 
charakterze sportowym jak i artystycznym. Podczas Mistrzostw Polski Seniorów  
i Juniorów w łyŜwiarstwie figurowym zawodnicy sekcji byli wykonawcami programu 
artystycznego inaugurującego Mistrzostwa. Od jesieni 2004 roku, kiedy to odbyła się 
premiera bajki na lodzie pt. „Szewczyk Dratewka”, sekcja wystawiła kilka 
przedstawień dla mieszkańców miasta oraz uświetniła swym występem otwarcie 
lodowiska miejskiego w Inowrocławiu. 

Bogatym dorobkiem medalowym oraz licznymi sukcesami w kraju i zagranicą mogą 
pochwalić się zawodnicy oraz sztab szkoleniowy sekcji szermierki, w której obecnie 
trenuje 55 szablistek i szablistów. Zajęcia odbywają się w hali sportowej MOSiR przy 
ul. śeromskiego, gdzie w dniach 11 i 12 października br. juŜ po raz piąty odbyły się 
zawody Pucharu Świata w szabli kobiet i męŜczyzn do lat 20. Przytoczone zawody 
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cieszą się znaczną renomą, o czym świadczy m.in. fakt, iŜ w 2007r. na 
sosnowieckich planszach rywalizowało 96 szablistek i 112 szablistów z 13 krajów 
Europy i świata.  

W czasie ubiegłorocznych zawodów bogatą karierę sportową zakończył wybitny 
szermierz i szablista Rafał Sznajder, który przez całą karierę związany był  
z sosnowieckimi klubami (początkowo z KS „Zagłębie” Sosnowiec, następnie  
z MOSiR-em), gdzie trenował pod okiem trenera Andrzeja Bila. Rafała Sznajder 
trzykrotnie startował na Igrzyskach Olimpjskich (w Atlancie, Sydney oraz w Atenach), 
był wielokrotnym medalistą Mistrzostw Polski, Europy i Świata, a takŜe zdobywcą, 
przy udziale Marcina Koniusza i Grzegorza Dominika, Klubowego Pucharu Europy  
w druŜynie. Ten znakomity szablista nie rozstał się definitywnie z szermierką. Po 
zakończeniu kariery sportowej zajął się szkoleniem dzieci i młodzieŜy oraz wybrany 
został Prezesem Śląskiego Związku Szermierki.  

Zawodniczki i zawodnicy sekcji szermierki wielokrotnie zdobywali tytuły 
indywidualnych i druŜynowych Mistrzów i Wicemistrzów Polski w kat. do 15, 17 i 20 
lat oraz seniorów, co stanowi o sile sekcji szermierczej MOSiR Sosnowiec.  
Do spektakularnych wystąpień sosnowieckich szablistek i szablistów doszło równieŜ 
na planszach międzynarodowych. Na uwagę zasługują osiągnięcia Marty Wątor, np.: 
MłodzieŜowe Wicemistrzostwo Europy (2005), II miejsce w rozgrywanym  
w Sosnowcu po raz pierwszy Pucharze Świata Juniorów do lat 20, III miejsce  
w zawodach Pucharu Świata w Durdan w roku 2005 i 2007. Kolejną wybijającą się 
postacią kobiecej szabli w Sosnowcu jest Lidia Sołtys, triumfatorka całorocznej 
klasyfikacji Pucharu Polski kobiet w minionym sezonie. Jednym z największych 
sukcesów tej młodej zawodniczki na arenie międzynarodowej był srebrny medal  
w druŜynowym turnieju podczas Mistrzostw Europy Seniorów rozgrywanych w 2006 
roku w Izmirze. Nie naleŜy teŜ zapominać o sukcesach Marty Pudy, która zdobyła 
złoto w turnieju druŜynowym i brąz w zawodach indywidualnych podczas Mistrzostw 
Europy Kadetów w Nowym Sadzie w 2007 r. Ponadto z tegorocznych Mistrzostw  
we włoskim Rovigo wróciła z brązowym medalem indywidualnie i srebrnym 
druŜynowo z Katarzyną Rak. 

Szermierze MOSiR Sosnowiec występują w barwach reprezentacji Polski  
w kategorii juniorów i seniorów. Uczestniczą w obozach i zgrupowaniach kadry  
oraz w dwóch obozach letnich sekcji przygotowując się do startów w sezonie.  
W miesiącach wrześniu i październiku przeprowadzane są nabory do sekcji w wieku 
od 10 do 12 lat. Dodatkowym argumentem do wytęŜonej pracy będzie oddanie do 
uŜytku długo oczekiwanej salki szermierczej przy Hali Sportowej przy  
ul. śeromskiego, która w pełnym wymiarze będzie przeznaczona do szkolenia 
młodych szermierzy. 

Zawodnicy zrzeszeni w sekcjach MOSiR Sosnowiec czynnie uczestniczą w Ŝyciu 
sportowym miasta, biorąc udział w imprezach organizowanych na terenie miasta. 
Udział zawodników w turniejach unihoka i hokeja na łyŜworolkach  
oraz pokazy szermierzy corocznie wzbogacają program Sportowego Turnieju Miast  
i Gmin, Dni Sosnowca oraz stanowią w propozycję Akcji Lato. 
Nie byłoby tych osiągnięć, gdyby nie coraz lepsza baza sportowa. W kadencji 2002-
2006 rozpoczęty został program modernizacji boisk przyszkolnych. Do chwili obecnej 
juŜ 13 boisk przyszkolnych zostało zmodernizowanych. NaleŜą do nich: SP nr 4, SP 
nr 6, SP nr 21, SP nr 22, SP nr 23, SP nr 27, SP, nr 38, SP nr 39, gimnazja nr 1 i nr 
7, L.O. nr 2, ZSO Nr 2, ZSO nr 14. W trakcie realizacji jest boisko przy ZSO nr 9 i 
ZSO Nr 10 w dzielnicy Juliusz, gdzie powstaje kompleks na miarę XXI wieku. 
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Przygotowujemy się do realizacji budowy boiska przy SP nr 27 i oczekujemy na 
kolejna rozstrzygnięcia w programach operacyjnych dla boisk w trzech szkołach: IV 
L.O. im, St. Staszica, III L.O. im. B.Prusa i ZS Projektowania i Stylizacji Ubioru. W 
dalszej kolejności czekają obiekty: L.O. im. Roździeńskiego oraz ZSE przy 
ul.Jagiellońskiej. Wykonywany będzie projekt budowy boisk siatkówki plaŜowej.  
WaŜna sprawą będzie modernizacja i budowa hal sportowych w ZS Nr 14 i L.O. im. 
Schumana. W roku bieŜącym nastąpiło równieŜ rozpoczęcie II etapu rozwoju 
Miejskiego Ośrodka Sportu przy ul. Moniuszki i Al. Mireckiego. Zakończenie 
planowane jest na październik 2009. Są to elementy, które determinują rozwój 
sportowego szkolenia dzieci i młodzieŜy w naszym mieście. 
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Załącznik do p-tu 9.1.  
Wysoka Rado, Szanowni Państwo..... 
 
Tematem mojego wystąpienia jest „Efektywność i skuteczność programów 
profilaktycznych i terapeutycznych w zakresie przeciwdziałania uzaleŜnieniom”. 
Pozwolę sobie jednak na początku przeczytać japońską bajkę, która odpowie na 
pytanie – czy jest sens podejmowania działań profilaktycznych? – a brzmi ona tak:  

„Pewien staruszek wybrał się z wnuczką na spacer brzegiem morza. Traf chciał, Ŝe 
tego dnia morze wyrzuciło na piasek setki meduz. Pochylił się starzec, choć cięŜko 
mu było, wziął do ręki meduzie istnienie i wrzucił do wody. Później drugie, trzecie i 
dziesiąte. Dzielnie pomagała mu przy tym dziewczynka. Obserwował to stary rybak i 
westchnął: 
- Ludzie, co wy robicie? Codziennie sztorm wyrzuca tysiące meduz! Wasze działanie 
nie ma sensu! 
A dziadek, którego krzyŜ juŜ od schylania bolał, wyprostował się i rzekł: 
- MoŜe dla ciebie nie, ale dla kaŜdej z tych meduz, którą wrzucę do wody ma to 
kolosalne znaczenie - gwarantuje ci”. 

Z bajki tej wynika morał, iŜ podejmowane działania profilaktyczne mają sens. MoŜe 
nie od razu widać ich rezultaty, moŜe nie są tak skuteczne, jakbyśmy chcieli, ale są 
!!! Nie ma bowiem w Polsce gminy, w której nie realizowano by programów 
profilaktycznych. Gwarantuje to Konstytucja RP w art. 72, który brzmi: 
„Rzeczpospolita Polska zapewnia ochronę praw dziecka. KaŜdy ma prawo Ŝądać od 
organów władzy publicznej ochrony dziecka przed przemocą, okrucieństwem, 
wyzyskiem i demoralizacją”. 
W ostatnich badaniach ESPAD, które  realizowane są od 1995 roku w Polsce, co 
cztery lata, odnotowano spadek liczby konsumentów wśród trzynastolatków, którzy 
uŜywają napojów alkoholowych. Zmniejszyła się równieŜ skala zjawiska upijania się 
wśród młodzieŜy, mimo wciąŜ znaczącej liczebnie grupy młodzieŜy często 
uŜywającej alkoholu i upijającej się 
To fakty, które przeczą obiegowym opiniom, iŜ polska młodzieŜ pije coraz więcej 
alkoholu. MoŜe to wreszcie widoczny rezultat skuteczności podejmowanych od lat 
działań profilaktycznych dla dzieci i młodzieŜy? Odpowiedź na pytanie - czy jest to 
trwała tendencja? otrzymamy za cztery lata, przy okazji kolejnych ogólnopolskich 
badań. 
A jak wygląda sytuacja w Sosnowcu?  
Przy tej okazji pragnę przypomnieć, Wysokiej Radzie, iŜ Ustawa o wychowaniu w 
trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi zobowiązuje Gminę do podejmowania 
działań związanych z profilaktyką i rozwiązywaniem problemów uzaleŜnień w ramach 
zadań własnych gminy. Zadania te zostały wpisane do Gminnego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 
Narkomanii, który uchwalany jest corocznie. Gminny Program zawiera 17 zadań w 
zakresie przeciwdziałania alkoholizmowi oraz 7 zadań z zakresu przeciwdziałania 
narkomanii. W celu umoŜliwienia realizowania dla mieszkańców Sosnowca 
programów profilaktycznych z zakresu przeciwdziałania uzaleŜnieniom – Gmina 
Sosnowiec ogłasza konkursy ofert dla realizatorów programów profilaktycznych. W 
trybie postępowania konkursowego wybierane są do realizacji najlepsze programy 
profilaktyczne, ale czy są one efektywne i skuteczne? 
Materiał pn. „Efektywność i skuteczność programów profilaktycznych 
 i terapeutycznych w zakresie przeciwdziałania uzaleŜnieniom” został szczegółowo 
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omówiony i przeanalizowany w tym zakresie na posiedzeniu Komisji Zdrowia, 
Rodziny i Opieki Społecznej w dniu 2 października 2008 r. 
 
Mówiąc więc o efektywności i skuteczność programów profilaktycznych, naleŜy 
zadać sobie pytanie, do jakiej grupy odbiorców są one adresowane i jakiego poziomu 
profilaktyki one dotyczą? Bowiem są trzy poziomy działa ń profilaktycznych: 
I. Poziom to: 
- Profilaktyka pierwszorz ędowa  – adresowana jest ona do szerokiej populacji 
dzieci i młodzieŜy uznanych za zagroŜonych zjawiskami patologii społecznej, do grup 
niskiego ryzyka (programy informacyjne, edukacyjne). Celem tych działań jest: 
• promocja zdrowego stylu Ŝycia i uczenie sposobów radzenia sobie  
     z sytuacjami trudnymi, 
• opóźnienie wieku inicjacji, a przez to zmniejszenie zasięgu zachowań    
   ryzykownych. 
Dewizą w tej pracy jest ukazywanie alternatywy w stosunku do zachowań 
ryzykownych i problemowych (sport, rekreacja, muzyka, zajęcia w kółkach 
zainteresowań). Realizatorami tych programów są: nauczyciele, pedagodzy, 
pracownie psychologiczne a takŜe stowarzyszenia. Terenem działań jest szkoła. 
II. Poziom to: 
- Profilaktyka drugorz ędowa – to działania i programy skierowane do grupy 
młodzieŜy po inicjacji: alkoholowej, narkotykowej. Celem tych działań jest : 
• ograniczenie głębokości i czasu trwania dysfunkcji, 
• umoŜliwienie wycofania się z zachowań ryzykownych. 
Ta grupa młodzieŜy powinna być objęta zajęciami socjoterapeutycznymi, 
poradnictwem rodzinnym, zawodowym, pomocą w pokonywaniu problemów 
rodzinnych, osobistych, szkolnych. Realizatorami tych programów są pedagodzy, 
psychologowie, terapeuci. 
Terenem działań są tu: szkoła, poradnie psychologiczno – pedagogiczne, placówki 
słuŜby zdrowia, kluby, świetlice. KaŜdy program zbudowany na tym poziomie 
powinien być zbudowany w oparciu o pogłębioną diagnozę, 
oraz 
III. Poziom to: 
- Profilaktyka trzeciorz ędowa - ma charakter terapeutyczny. Ukierunkowana jest na 
grupę młodzieŜy z tzw. „grupy wysokiego ryzyka”. Wobec tej grupy wymagane są 
działania psychoterapeutyczne zorientowane na kryzys.  
NaleŜy zauwaŜyć, Ŝe w Sosnowcu największą liczbę realizowanych programów 
profilaktycznych stanowią programy z poziomu profilaktyki pierwszorzędowej, a nie 
drugorzędowej. Skuteczność programów profilaktycznych z poziomu profilaktyki 
pierwszorzędowej bywa mało skuteczna, gdy jest adresowana do młodzieŜy, która 
ma juŜ kontakt z substancjami psychoaktywnymi. 
O skali tego zjawiska świadczą badania dotyczące uŜywania alkoholu  
i narkotyków przez młodzieŜ szkolną w Sosnowcu, zlecone przez  Wydział Zdrowia i 
Opieki Społecznej w 2007 roku, Pracowni Badań Społecznych w Sopocie. 
Podstawowym celem badań była diagnoza rozpowszechniania zjawiska uŜywania 
substancji psychoaktywnych przez młodzieŜ w wieku 13 i 15 lat ( I i III klasy 
gimnazjum) oraz ocena skuteczności działań inicjowanych, koordynowanych i 
analizowanych przez Gminną Komisję Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w 
Sosnowcu.  
Efektem tego badania było opracowanie raportu  pn. „UŜywanie alkoholu i 
narkotyków przez młodzieŜ szkolną Miasta Sosnowca”, który zostanie przedstawiony 
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dyrektorom sosnowieckich szkół, celem podjęcia bardziej efektywnych i skutecznych 
działań profilaktycznych. Wyniki uzyskane przez sosnowiecką młodzieŜ niewiele 
odbiegają od wyników krajowych. 
Analizując wspomniany raport, jak równieŜ zadania Gminnego Programu naleŜy 
zadać sobie pytanie, czy wszystkie podejmowane działania są efektywne  
i skuteczne? 
Ocena pod kątem efektywności i skuteczności jest bardzo trudna, bowiem zadania w 
Gminnym Programie są róŜne i ze sobą nieporównywalne. Nie mniej finansowane są 
one ze środków publicznych i jako takie powinny podlegać ocenie, której próba 
zawarta jest w materiale przedstawionym Szanownym Radnym. 
Materiał ten nie obrazuje w pełni sytuacji, jak wygląda wydatkowanie środków 
publicznych, jest on jedynie przyczynkiem do rozpoczęcia dyskusji i ustalenia 
kryteriów oceny wydatkowania środków. 
Na zakończenie chciałbym zauwaŜyć, iŜ w świetle wyników badań sosnowieckiej 
młodzieŜy gimnazjalnej dokonanej przez Pracownię Badań Społecznych w Sopocie 
naleŜy stwierdzić, Ŝe realizowane dotychczas programy profilaktyczne są mało 
skuteczne. Co jest tego przyczyną? 
Z jednej strony naleŜy zmodyfikować programy profilaktyczne tak, aby były zgodne z 
aktualnym stanem wiedzy i by wykorzystywały najnowsze sprawdzone strategie, 
formy i metody oddziaływania. 
Z drugiej strony trzeba zauwaŜyć, Ŝe mamy do czynienia z negatywnymi czynnikami 
zewnętrznymi, które ograniczają skuteczność oddziaływań programów 
profilaktycznych, bądź je zupełnie niwelują są to: 
1) Brak współpracy szkoły i rodziców. 
 Rodzice scedowali wychowanie swoich dzieci na szkołę. W programach 
profilaktycznych realizowanych w Sosnowcu i adresowanych do dzieci  
i rodziców uczestniczy w nich zwykle „garstka” rodziców. W światowych badaniach 
nad skutecznością oddziaływań profilaktycznych stwierdzono, Ŝe skuteczność 
oddziaływań profilaktycznych jest o wiele wyŜsza, gdy uczestniczą w nich rodzice 
dzieci. 
2) DuŜa dost ępność alkoholu.  
Na terenie Miasta Sosnowca znajdują się 572 punkty sprzedaŜy napojów 
alkoholowych, to tyle samo, co w liczącej  9 milionów mieszkańców Szwecji. 
3) Reklama alkoholu.  
Producenci alkoholu, a szczególnie piwa, przeznaczają setki milionów złotych na 
wszechobecną reklamę swoich produktów poprzez m.in. sponsorowanie imprez 
sportowych lub festynów, rozdawanie dzieciom i młodzieŜy gadŜetów,  
a takŜe spoty telewizyjne i billboardy. 
4) Niska cena alkoholu. 
W hipermarketach w Sosnowcu moŜna kupić puszkę piwa w cenie ok. 1,50 zł. W 
takiej samej cenie, bądź droŜej jest do nabycia butelka wody mineralnej lub puszka 
coca – coli. 
5) Przyzwolenie społeczne. 
Z jednej strony dzieci i młodzieŜ otrzymują od osób dorosłych (rodziców, nauczycieli) 
przekaz o szkodliwości uŜywania substancji psychoaktywnych, a z drugiej strony 
osoby dorosłe (sprzedawcy) umoŜliwiają im nabywanie alkoholu. Niestety często się 
zdarza, Ŝe rodzice nie reagują na picie piwa przez swoje dzieci. 
Zwiększenie skuteczności oddziaływań programów profilaktycznych w Sosnowcu, a 
takŜe innych działań z zakresu przeciwdziałania uzaleŜnieniom moŜna uzyskać 
poprzez: 
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- podnoszenie kompetencji nauczycieli, wychowawców i pedagogów w zakresie 
wdraŜania skutecznych strategii profilaktycznych w pracy z młodzieŜą, 

- wdraŜanie nowoczesnych programów profilaktycznych opartych na skutecznych 
strategiach oddziaływań profilaktycznych oraz wspierania i inicjowania róŜnych 
form profilaktyki rówieśniczej (programów opartych na aktywności liderów 
młodzieŜowych), 

- uruchamianie programów edukacyjnych adresowanych do rodziców, mających na 
celu  rozwijanie umiejętności wychowawczych rodziców oraz angaŜowanie ich w 
oddziaływania profilaktyczne wobec dzieci oraz rozwijanie umiejętności 
wychowawczych rodziców, 

- wdraŜanie programów profilaktyczno – interwencyjnych adresowanych do młodych 
ludzi eksperymentujących z alkoholem oraz do grup ryzyka, 

- udzielanie pomocy i wsparcia rodzicom dzieci, które piją alkohol, 
- wprowadzenie i promowanie szkoleń dla sprzedawców napojów alkoholowych z 

zakresu prawnych regulacji dotyczących sprzedaŜy alkoholu nieletnim, a takŜe 
umiejętności odmawiania sprzedaŜy alkoholu, 

- wspierania działalności organizacji pozarządowych, środowisk młodzieŜowych i 
lokalnych koalicji profilaktycznych stawiających sobie za cel ograniczanie 
rozmiarów zjawiska sprzedaŜy alkoholu osobom nieletnim oraz promowanie 
trzeźwości i abstynencji wśród młodzieŜy, 

- organizowanie i wspieranie działań słuŜących rekreacji i zabawie młodzieŜy bez 
alkoholu, 
- podjęcie działań zmierzających do powstania szerokiej koalicji działającej na rzecz 

zmiany zachowań kulturowych społeczeństwa w zakresie spoŜywania alkoholu. 
Wszystkie te działania mają na celu uchronienie młodzieŜy od uzaleŜnienia od 
środków psychoaktywnych. Bowiem uzaleŜnienie od nikotyny, alkoholu czy 
narkotyków stanowi radykalne zagroŜenie dla człowieka. Odbiera wolność, prowadzi 
do śmierci. Mimo tak dramatycznych konsekwencji wiele, o wiele za duŜo polskich 
dziewcząt i chłopców wchodzi na drogę uzaleŜnień.  
Łatwo jest wejść na tę drogę. Trudno natomiast jest temu zapobiegać. Bardzo trudno. 
Nie wystarczą tu moralizujące pouczenia. Nie wystarczy solidna wiedza o 
substancjach psychoaktywnych, ani uczenie mądrej postawy wobec tych substancji. 
Skuteczna profilaktyka uzaleŜnień wymaga czegoś więcej. Znacznie więcej. Wymaga 
wychowania dojrzałych i szczęśliwych ludzi, którzy dobrze radzą sobie z Ŝyciem bez 
pomocy chemicznych „przyjaciół”. 
Stąd teŜ potrzeba nie tylko jakościowego skoku w stosunku do dotychczas 
stosowanych programów profilaktycznych. Potrzeba równieŜ jakościowego skoku w 
mentalności osób realizujących programy profilaktyczne, tak by te osoby były równieŜ 
wzorami do naśladowania. 
Nowoczesny profilaktyk uzaleŜnień to ktoś, kto się nie poddaje w obliczu rosnących 
zagroŜeń. To ktoś, kto jest realistą i starannie obserwuje dominujące tendencje czy 
postawy wśród wychowanków. Ale to ktoś, kto z tych obserwacji wyciąga wnioski i 
znajduje sposoby, by pomagać młodzieŜy w zajęciu dojrzalszej niŜ dotąd postawy 
wobec Ŝycia.  
Zadaniem socjologa jest rejestrowanie i opisywanie ludzkich zachowań  
i postaw. Zadaniem odpowiedzialnego i kompetentnego profilaktyka - wychowawcy 
jest zmienianie tych wszystkich postaw i zachowań, które są błędne i które prowadzą 
do uzaleŜnień. Tylko wtedy następne pokolenie będzie miało szansę by nie stać się 
synonimem ludzi uzaleŜnionych i nieszczęśliwych. 
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